
ایــران بــا داشــتن ۱۰ درصد از ذخایــر نفتی و ۱۵ 
درصد از ذخایر گازی جهان، یکی از کشورهای کلیدی 
در تامیــن انرژی جهانی اســت. این منابع ارزشــمند، 
نقــش حیاتی در اقتصاد ملی ایران دارند. بر اســاس 
آمار، تولید نفت ایران در سال ۲۰۲۳ به حدود ۲.۹۹ 
میلیون بشــکه در روز رســید که نســبت به سال قبل 
۴۴۰ هزار بشــکه افزایش داشــته است. با این حال، 
این اتکا به درآمدهای نفتی، آسیب پذیری هایی برای 

اقتصاد ایران به همراه داشته است.
وابســتگی شــدید اقتصــاد ایــران بــه درآمدهای 
نفتــی، اقتصــاد کشــور را در برابــر نوســانات قیمــت 
جهانــی آســیب پذیر کرده اســت. به عنــوان مثال، در 
ســال ۲۰۲۲، ارزش صــادرات نفــت ایــران بــه ۵۵.۴ 
میلیارد دلار رســید که افزایشــی نســبت به سال های 
قبــل را نشــان می دهــد. اما با کاهــش قیمت جهانی 
نتیجــه،  در  و  یافتــه  کاهــش  درآمدهــا  ایــن  نفــت، 
بســیاری از پروژه هــای توســعه ای کشــور بــا مشــکل 
در حالــی  وابســتگی  ایــن  مواجــه شــده اند.  بودجــه 
اســت کــه مصرف انــرژی در داخل نیز به ســرعت در 
حال افزایش اســت و مدیریــت بهینه منابع، اهمیت 

بیشتری یافته است.

مصــرف انــرژی در ایــران از جملــه چالش هــای 
اصلــی به شــمار مــی رود. طبــق گزارش ها، ایــران در 
ســال ۲۰۲۰ بــا مصــرف ۲۵۵ هــزار گیگاوات ســاعت 
بــرق، در رتبــه چهاردهم مصرف کنندگان بزرگ جهان 
قرار داشت. این میزان مصرف، ایران را به بزرگ ترین 
مصرف کننــده انــرژی در منطقــه تبدیــل کرده اســت. 
شــدت مصــرف انــرژی در ایــران ۶۰ درصــد بیشــتر از 
میانگین جهانی است، که این نشان دهنده نیاز مبرم 
به افزایش بهره وری و مدیریت مصرف انرژی اســت. 
مصــرف بی رویه ســوخت های فســیلی در بخش های 
مختلــف، ماننــد حمل ونقــل و صنایع، منابــع ارزی را 
هدر می دهد و به مشکلات زیست محیطی و آلودگی 
هوا نیز دامن می زند. بهبود بهره وری انرژی و کاهش 
اتــکا بــه منابــع فســیلی، نیازمند سیاســت های جامع 
و پایــدار اســت. ایــران می توانــد با ســرمایه گذاری در 
فناوری های نویــن و انرژی های تجدیدپذیر، همچون 
خورشــیدی و بــادی، بــه کاهش مصرف ســوخت های 
فســیلی و کاهــش آلایندگــی محیــط زیســت کمــک 
کنــد. بــه عنــوان مثــال، طبــق آمار، ایــران با داشــتن 
بازده خورشــیدی در حد ۵.۲ تا ۵.۵ کیلووات ســاعت 
بــر مترمربــع در روز، از ظرفیــت بالایــی برای توســعه 

انرژی های تجدیدپذیر برخوردار است.
در ســطح بین المللی، دیپلماســی انرژی یکی از 
ابزارهای مهم برای حفظ منافع ملی و افزایش قدرت 
اقتصــادی کشــورها اســت. ایــران بــا داشــتن ذخایــر 

عظیــم نفــت و گاز، می تواند در تأمیــن امنیت انرژی 
منطقــه ای و جهانــی نقــش کلیــدی ایفا کنــد. تقویت 
قدرت هــای  و  همســایه  کشــورهای  بــا  همکاری هــا 
جهانــی، ضمن تقویت دیپلماســی انرژی، به کاهش 
وابســتگی ایــران بــه بازارهــای ناپایــدار نفتــی کمــک 
خواهد کرد و امنیت انرژی کشــور را نیز ارتقا خواهد 
بخشــید. افزایــش مصــرف انرژی نه تنها بــه اقتصاد، 
بلکــه بــه محیــط زیســت و ســلامت عمومــی آســیب 
می زنــد. مصــرف بــالای ســوخت های فســیلی، منجر 
بــه آلودگی هوا و بروز مشــکلات بهداشــتی می شــود 
کــه هزینه هــای اقتصــادی و اجتماعــی قابل توجهــی 
بــه همــراه دارد. از طــرف دیگــر، واردات فرآورده های 
نفتی در نتیجه مصرف بالا، باعث افزایش وابســتگی 
کشــور به منابــع خارجی و تأثیرپذیــری از تحریم های 

بین المللی می شود.
کاهــش  و  انــرژی  مصــرف  بهینــه  مدیریــت 
وابســتگی به نفــت، نیازمند توجه ویــژه به بهره وری، 
توســعه فناوری های نوین و بهره گیــری از انرژی های 
تجدیدپذیر اســت. این تغییــرات می تواند به کاهش 
مصــرف انرژی، کاهــش آلودگی و افزایش اســتقلال 
تدویــن  نهایــت،  در  کنــد.  کمــک  کشــور  اقتصــادی 
و  انــرژی  بهــره وری  زمینــه  در  پایــدار  سیاســت های 
گســترش همکاری هــای بین المللــی، نقــش کلیــدی 
در تأمیــن امنیــت انــرژی و توســعه پایدار کشــور ایفا 

می کند.

رئیس کل دادگســتری هرمزگان گفت: با ورود دستگاه 
قضایــی دومیــن محمولــه ۲ هــزار و ۴۰۰ تنــی برنــج وارداتــی 
توقیــف شــده در بنــدر شــهید رجایــی ترخیــص و روانــه بــازار 

مصرف شد.
کل  رئیــس  قهرمانــی  ایســنا، مجتبی  گــزارش  بــه 
دادگســتری هرمزگان گفت: در راســتای تأکیدات اخیر رئیس 
قــوه قضاییــه مبنــی بــر لــزوم اســتمرار نظارت هــا و اقدامــات 
مســئولان قضایــی در جهــت همــکاری با دولت برای تســهیل 
فرآیند امور در حوزه بنادر و گمرکات، با ورود دستگاه قضایی 

و همــکاری مضاعــف مجموعــه دولت و اســتانداری هرمزگان 
خوشــبختانه دومین محموله ۲۴۰۰ تنی برنج وارداتی توقیف 
شــده از بنــدر شــهید رجایــی بندرعبــاس ترخیــص و بــه بــازار 

مصرف عرضه شد.
وی افــزود: بــرای رفــع موانــع ترخیص ایــن محموله که 
بــرای مدتــی طولانــی در توقیــف بــه ســر مــی برد، مســئولان 
قضایــی اســتان هرمزگان طی دو ماه اخیر به صورت مســتمر 
از بنــدر شــهید رجایــی بندرعباس بازدید کرده انــد و به منظور 
تسریع در ترخیص این محموله با هدف جلوگیری از معطلی 

بیــش از حــد و ترخیــص در مهلــت مصــرف آن کــه موجــب 
تحمیل خسارت بیش از ۱۰۰ میلیارد تومان به دولت و بخش 

خصوصی می شد، دستورات ویژه قضایی صادر کردند.
رئیس کل دادگســتری هرمزگان تصریح کرد: در نتیجه 
اقدامــات و پیگیری های دســتگاه قضایــی و با همکاری خوب 
اســتانداری و دســتگاه های اجرایــی، هــم اکنون ایــن محموله 
۲۴۰۰ تنــی برنــج در حــال ترخیــص و ارســال بــه ۳۰ اســتان 
کشــور اســت و بــا نظارت ویژه دســتگاه قضایی از فــردا توزیع 

آن در بازار مصرف آغاز خواهد شد.

رئیــس پلیــس آگاهی پایتخت گفت: یک باند بزرگ جعل طلا و 
ســکه که با اســتفاده از طلاهای آب شده تقلبی اقدام به کلاهبرداری 
گسترده از طلافروشی های تهران کرده بود، شناسایی و متلاشی شد 
و در این رابطه یک کیلو طلای آب شده و ۲۰ عدد سکه تقلبی کشف 

شد.
بــه گــزارش ایسنا، ســردار علــی ولیپــور گــودرزی رئیــس پلیس 
آگاهــی تهــران بــزرگ اظهار کــرد: در پی وقــوع یک ســرقت پیچیده از 
طلافروشــی واقــع در خیابــان خلیــج فــارس کــه منجر بــه کلاهبرداری 
گســترده با اســتفاده از طلاهای آب شــده تقلبی شده بود، کارآگاهان 

پایگاه پنجم آگاهی وارد عمل شدند.
وی افــزود: ایــن پرونــده بــا دادخواهــی شــاکی بــه پایــگاه پنجم 
پلیس آگاهی واصل شد که در گزارش خود بیان کرده بود زنی جوان 
بــه همــراه فرزنــد خود به مغــازه اش مراجعه کرده و یــک قطعه طلای 

آب شده ۵۰ گرمی ۲۴ عیار را برای فروش ارائه داده است.
شاکی، با اطمینان از اصالت طلا، قطعه ای طلای ساخته شده را 
بــه عنــوان معاوضه تحویل وی داد اما پس از خروج مشــتری، متوجه 

تقلبی بودن طلا شد.
رئیس پلیس آگاهی پایتخت گفت: کارآگاهان در نخستین گام 
بــا بررســی دوربین های مدار بســته و بهره گیری از شــیوه های کشــف 
نویــن جــرم، موفق به شناســایی متهم زن شــد. در ادامه و با مراجعه 
بــه اتحادیه طلافروشــان، مشــخص شــد که شــکایات مشــابه دیگری 
نیــز از طلافروشــان دریافــت شــده اســت. همچنیــن، در جســتجوی 
ســایر ســرنخ ها، مشــخص شــد که فردی دیگر نیز با استفاده از کارت 

عابربانک مبلغی از یک مغازه دار کلاهبرداری کرده است.
وی افزود: با پیگیری کارآگاهان، این متهم در منطقه خانی آباد 
دســتگیر شــد و در بازرســی از منزل او، چندین قطعه طلای آب شــده 
تقلبــی و ابزارهــای ســاخت طلا کشــف شــد. در تحقیقــات اولیه، این 
متهــم اظهــار داشــت که طلاهــای تقلبی را از فردی به هویت یوســف 
کدیور تهیه کرده است که در ادامه و طی هماهنگی قضایی، نامبرده 

نیز در خیابان کارون دستگیر شد.
ولیپــور گــودرزی تصریــح کــرد: کارآگاهــان در ادامــه موفــق بــه 
کشف دستگاه های پیشرفته جعل سکه و تجهیزات ساخت طلا شدند 
کــه علائــم معروف بازار طلا را روی محصــولات تقلبی درج می کردند. 
بــه گفتــه متهم اصلی، این باند طلاهای آب شــده و ســکه های جعلی 
را تولیــد و توســط افــراد دیگــری بــه طلافروشــان و بنکــداران بــازار 

می فروختند.
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اخبـــــار

 افزایش قیمت در ژاپن معضل 
خانوارها شد

خانواده هــای ژاپنی برای دومین ماه هزینه های خود 
را کاهــش دادند، زیرا تورم همچنان به بازدارندگی مصرف 
ادامــه می دهــد و از ایــن موضوع حمایــت می کند که بانک 

ژاپن رویکردی محتاطانه برای افزایش نرخ ها اتخاذ کند.
بــه گزارش بــازار، هزینه های خانوارها در این کشــور 
نســبت بــه ســال قبل در مــاه ســپتامبر ۱.۱ درصــد کاهش 
داشــت کــه در مقایســه بــا بــرآورد اجمــاع از کاهــش ۱.۸ 
درصــدی و پــس از کاهــش ۱.۹ درصــدی در مــاه قبــل بود. 
هزینه هــا در حــال حاضــر تنهــا دو بــار در ۱۲ مــاه گذشــته 

افزایش یافته است.
هزینه هــای مصرف کننده به  طور پیوســته نتوانســته 
اســت نشــانه های روشــنی از قــدرت نشــان دهــد، زیــرا 
خانوارهــا مجبور شــده اند با افزایش قیمت ها در ســطح یا 
بالاتر از نرخ تورم بانک مرکزی به مدت ۳۰ ماه کنار بیایند.

شــیگرو ایشــیبا نخســت وزیر ژاپن اظهار کرد که یک 
بســته اقتصــادی بــرای کمــک به افــرادی کــه از هزینه های 
زندگــی بالاتــر رنــج می برند، تهیــه خواهد کرد تــا زمانی که 
رشــد دســتمزدها به اندازه کافی قوی باشد که هزینه های 

شخصی را بالا ببرد.
ضعــف یــن عاملــی مهم بر قــدرت خریــد خانوارهای 
ژاپنــی اســت. پــس از ســقوط ارزش پول ژاپــن به ضعیف 
ترین سطح در تقریباً سه ماه گذشته، اعتماد مصرف کننده 
بــرای اولین بــار در پنــج مــاه گذشــته در مــاه اکتبــر کاهش 
یافــت. ایــن ارز پس از پیروزی دونالــد ترامپ در انتخابات 
ریاســت جمهــوری آمریــکا در هفتــه جــاری، ســقوط خــود 
را از ســر گرفــت. اگــر یــن مســیر نزولــی خــود را گســترش 
دهد، می تواند با تحریک تورم به دلیل هزینه های بیشــتر 
واردات، نارضایتــی مصرف کننــدگان را برانگیــزد. همچنین 
می تواند به جلو بردن زمان افزایش بعدی نرخ بهره بانکی 

تا دسامبر کمک کند.
بلومبرگ گزارش کرد که هزینه های مصرف کننده که 
بیش از نیمی از اقتصاد را تشکیل می دهد، کمتر از سطح 
قبــل از همــه گیــری باقــی مانده اســت. بلومبــرگ گزارش 
کــرد کــه مقامات ژاپــن امیدوارند که شــتاب اخیر در رشــد 

دستمزدها باعث افزایش هزینه های شخصی شود.

 انگلیس بزرگترین بسته تحریمی
 علیه روسیه را وضع کرد

دولت انگلیس بزرگترین بســته تحریمــی را به بهانه 
ســرکوب آنچه ماشــین جنگی مســکو علیه اوکراین نامید، 

علیه روسیه وضع کرد.
به گزارش بازار، این تحریم ها شامل تامین کنندگانی 
است که از تولید تجهیزات نظامی برای روسیه حمایت می 

کنند.
طبــق بیانیــه وزارت خارجــه انگلیــس، ایــن تحریم ها 
گــروه هــای مــزدور تحــت حمایت روســیه را کــه در جنوب 
صحــرای آفریقــا فعالیــت می کننــد و یــک مامــور آژانــس 
اطلاعاتی ارتش روســیه را که در اســتفاده از عامل اعصاب 
نوویچوک در شــهر ســالزبری )انگلیس( دخیل بود، هدف 

قرار می دهد.
تحریم هــای جدیــد همچنیــن عرضــه کالا بــه ارتــش 
، نهادهــای مســتقر در چیــن، ترکیــه و آســیای  روســیه 
مرکــزی را کــه در تامیــن و تولید کالاهایی از جمله قطعات 
هواپیماهای بدون سرنشین مشارکت دارند، را هدف قرار 
می دهــد. طبــق بیانیــه وزارت امــور خارجــه انگلیــس، ۵۶ 
شــهروند و نهاد وابســته به روسیه به فهرست تحریم های 

انگلیس اضافه شده است.

ذخایر ارزی رژیم صهیونیستی به 
شدت کاهش پیدا کرده است

رســانه های عبری زبان به پیامدهای اقتصادی وخیم 
تجاوزات رژیم صهیونیستی علیه غزه و لبنان اذعان کردند.

بــازار، نشــریه صهیونیســتی گلوبــز در  بــه گــزارش 
گزارشی به اوضاع اقتصادی وخیم اسرائیل در سایه تداوم 
درگیری هــای منطقــه ای اذعــان کــرد. در این گــزارش آمده 
اســت که ذخایر ارزی رژیم صهیونیســتی طی ماه اکتبر به 

شدت کاهش پیدا کرده است.
خبرگــزاری آمریکایی بلومبرگ نیز پیش از این اذعان 
کــرده بــود کــه برآوردهــا در خصوص رشــد اقتصــادی رژیم 
صهیونیســتی بــه دلیــل پیامدهــای جنــگ علیه نــوار غزه و 

حملات علیه لبنان بدبینانه است.
در ادامــه ایــن گــزارش آمــده اســت: ایــن درگیری هــا 
خسارات گسترده ای به اقتصاد تل آویو وارد آورده که فراتر 

از پیش بینی های سابق است.

آموزش مهارتی 9۴ هزار سرباز وظیفه طی 7 ماه
عناوین مهم تریــن خبرهای حوزه 
کار و تعاون در هفته جاری به تصویب 
عضویــت اتــاق تعــاون ایــران در ســتاد 
تنظیم بازار، مهارت آموزی بیش از ۹۴ 
هزار ســرباز وظیفه در ۷ ماهه امسال 
و جــذب و بــه کارگمــاری ۳۳ درصــدی 
افــراد دارای تحصیــلات عالیــه بــه بازار 

کار اختصاص داشت.
به گزارش ایســنا، در هفته جاری 
وزیــر  معــاون  ـ  محمــدی  غلامحســین 
فنــی  آمــوزش  ســازمان  رئیــس  و  کار 
آموزش هــای  کســب  از   - حرفــه ای  و 

مهارتــی توســط ۹۴ هــزار و ۲۶۹ نفــر 
ســرباز وظیفــه و تربیــت ۲۸۴ مربــی 

پایور در ۷ ماه امسال خبر داد.
بــه گفتــه وی افراد بــرای ورود به 
بــازار کســب و کار، نیازمنــد مهارتهــای 
بــا  و  هســتند  عمومــی  و  تخصصــی 
توجــه به زیرســاخت های جغرافیایی و 
آمایــش منطقــه، باید مناســب ترین و 
بهتریــن آموزش هــای مهارتی با هدف 
اتصــال آمــوزش هــا بــه بــازار کار ارائه 
شــود. عضویــت بیــش از ۵۰ مجموعــه 
اقتصادی پیشــرو در کانون کارآفرینان 

اســتان تهــران، خبــر دیگــری بــود کــه 
رفــاه  و  کار  تعــاون،  مدیــرکل  ازســوی 
اجتماعــی اســتان تهــران اعــلام شــد. 
بــه گفتــه وی در حــال حاضــر مدیــران 
بیش از ۵۰ مجموعه اقتصادی اســتان 
برتــر  کارآفرینــان  کانــون  در  تهــران 
رســمی اســتان تهران عضویــت دارند و 
۳۲ مشــاور کارآفرینــی بــه مدیران کل 
دســتگاه های اجرایــی معرفی شــده اند 
که لازم اســت از این ظرفیت بی بدیل 
به عنوان اتاق فکر و بازوهای مشورتی 
مدیــران دســتگاه های اجرایــی اســتان 

استفاده شود.
نتایج سامانه جست وجوی شغل 
نیــز از بــه کارگمــاری ۳۹درصــدی زنان 
و ۶۱ درصــدی مــردان نــزد کارفرمایــان 
امیــد  کــه  آنطــور  داشــت.    حکایــت 
ملک - مدیرکل دفتر توســعه نهادهای 
اشــتغال و هدایــت نیــروی کار وزارت 
تعــاون، کار و رفــاه اجتماعــی-  گفتــه 
۳۳ درصد از بکارگمارده شدگان دارای 
تحصیلات عالیه هســتند که بیشــترین 
میزان بــه مقطع تحصیلی کارشناســی 

تعلق دارد.

کولبری ساماندهی می شود؟
موضــوع  کــه  اســت  چندســالی 
و  مســئولان  توجــه  مــورد  کولبــری 
نماینــدگان مجلــس قــرار گرفته اســت و 
بــرای ســاماندهی ایــن حــوزه اقداماتــی 
و  ســاماندهی  قانــون  کــه  شــده  انجــام 
و  )کولبــری  مــرزی  تجــارت  بــر  نظــارت 
ملوانی( از جمله این اقدامات است. اما 
با این وجود هنوز این قانون به درســتی 
اجرایی نشده است و دراین رابطه همتی 
وزیر اقتصاد عنوان کرد که بنابر تاکیدات 
رهبری و روسای قوا کولبری ساماندهی 
خواهد شــد. قانون ساماندهی و نظارت 
بــر تجــارت مــرزی )کولبــری و ملوانــی( 
و ایجــاد اشــتغال پایــدار مرزنشــینان که 
 ۲۵/۱۱/۱۴۰۲ مــورخ  علنــی  جلســه  در 
تصویــب  بــه  اســلامی  شــورای  مجلــس 
رســید طی نامه شــماره ۲۴۳۸۹۰ مورخ 
۲۹/۱۲/۱۴۰۲ توســط ابراهیــم رئیســی، 
رییــس جمهــوری دولــت ســیزدهم ابلاغ 

شد.
مطابــق بررســی های انجــام شــده 
مجلــس،  پژوهش هــای  مرکــز  توســط 

دلار  میلیــارد   ۷ الــی   ۴ حــدود  ســالانه 
)تــه  ملوانــی  و  کولبــری  طریــق  از  کالا 
لنجــی( وارد کشــور می شــود. واردات از 
بــدون طی کــردن  راه هــای گفتــه شــده، 
ضوابط فنی، ارزی، بهداشــتی و پرداخت 
در  می پذیــرد.  صــورت  دولتــی  عــوارض 
بــر  کالا  واردات  غیررســمی،    کولبــری 
دوش کولبران از طریق خلأهای مرزی و 
مســیرهای طولانی و صعب العبور انجام 

می شود.
در ایــن حالــت هیچ گونــه کنترلــی 
بــر تــردد ، نــوع و حجــم و تعــداد واردات 
در  ازآنجایی کــه  نمی گیــرد؛  صــورت  کالا 
هیچ کــدام از قوانیــن تجــاری و گمرکــی 
نشــده؛  تعریــف  کولبــری  رویــه  کشــور 
بنابرایــن کولبــری غیررســمی  را می تــوان 

معادل قاچاق کالا دانست.
تعــداد  از  ضدونقیضــی  آمارهــای 
کولبــران و میــزان واردات از ایــن طریــق 
اعــلام می شــود. تعــداد کولبــران از ۷۰ 
هــزار تــا ۱۰۰ هــزار نفــر بــرآورد شــده و 
میــزان واردات آنهــا از یــک میلیــارد تا ۳ 

میلیــارد دلار در ســال تخمیــن زده شــده 
اســت. همچنیــن رویه ته لنجــی در ابتدا 
ملوانــان  معیشــت  بــه  کمــک  باهــدف 
شــکل گرفــت بدیــن صــورت کــه امتیــاز 
 ۵۰۰ حداکثــر  دارای  لنج هــای  کالاهــای 
تــن ظرفیت به ملوان و خدمه همراه آن 
اعطــا شــد؛ تا این افــراد در کنار کالاهای 
اصلــی لنج مقــداری از کالاهای معین را 
جهــت مصــرف شــخصی و بدون نیــاز به 
تشــریفات و پرداخــت عــوارض گمرکــی 
وارد کشــور کننــد. امــا با کم رونق شــدن 
بــازار لنج هــای ســنتی و اعطــای ســهمیه 
بیشــتر از مصرف شــخصی بــه آنان ، این 
رویه به تدریج به عنوان یک رویه مستقل 
از حمل محموله بازرگانان شــناخته شده 
و از نظر حجمی ، کل لنج را اشــغال کرد. 
در رویــه تــه لنجی عملاً ضوابط و ســقف 
قانــون ســاماندهی مبــادلات مــرزی در 
ملــوان  همــراه  کالای  واردات  خصــوص 
جدیــدی  رویــه  بــه  و  نمی شــود  رعایــت 

تبدیل شده است.
بــه همین خاطــر، واردات ته لنجی 

معــادل واردات کالا بدون ضابطه اســت 
و میزان واردات به این شــکل حداقل ۳ 
میلیــارد و حداکثر ۵ میلیارد دلار تخمین 

زده می شود.
کولبری ساماندهی خواهد شد

امــور  وزیــر  همتــی،  عبدالناصــر 
در  روزگذشــته  دارایــی  و  اقتصــادی 
نخستین ســفر استانی خود به سیستان 
و بلوچســتان در نشســت بــا فعــالان و 
تصویــب  از  عامــل،  بانک هــای  مدیــران 
آییــن نامه قانــون ســاماندهی کولبری و 
ملوانی در هیات دولت خبر داد و گفت: 
ایــن آییــن نامــه بــه زودی ابــلاغ خواهد 

شد.
وی اضافــه کــرد: بــا تصویــب ایــن 
آییــن نامــه، کالاهایــی کــه تحــت عنوان 
کولبــری و ته لنجی وارد کشــور می شــود 
ســاماندهی خواهند شــد و طی ۵ ســال 

تحت ضوابط قانونی قرار می گیرند.
وزیــر اقتصــاد خاطــر نشــان کــرد: 
اســتانداران مسئول ســاماندهی کولبری 

و ملوانی و اجرای این قانون هستند.
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اخبـــــار

صادرات روغن کنجد آزاد شد
گمــرک ایــران اعلام کرد: صــادرات روغن کنجــد با تعرفه 
۱۵۱۵۵۰۰۰ پس از تأیید ماهیت کالا، با رعایت سایر قوانین و 

مقررات مربوطه بلامانع است.
بــه گــزارش خبرنــگار مهــر، دفتــر صــادرات گمــرک ایــران 
در بخشــنامه ای اعــلام کــرد که صــادرات روغن کنجــد با تعرفه 
۱۵۱۵۵۰۰۰ پس از تأیید ماهیت کالا، با رعایت سایر قوانین و 

مقررات مربوطه بلامانع است.
در ایــن بخشــنامه آمــده اســت: پیــرو بخشــنامه شــماره 
۵۴۵۶۱۱/۱۴۰۳/۴۶/ د مــورخ ۱۹/۴/۱۴۰۳ موضــوع ممنوعیت 
صادرات انواع روغن خوراکی، با امعان نظر به استعلام مراتب 
در خصــوص ضوابــط صادرات روغن کنجد، به پیوســت تصویر 
نامه شماره ۳۸۱۲۲۰۴ مورخ ۱/۸/۱۴۰۳ دفتر مقررات صادرات 
و واردات وزارت صنعت، معدن و تجارت منضم به نامه شماره 
۱۸۵۶۰۱ مــورخ ۲۹/۷/۱۴۰۳ معاونــت توســعه بازرگانی وزارت 
جهــاد کشــاورزی ارســال و اعلام می دارد صــادرات روغن کنجد 
با تعرفه ۱۵۱۵۵۰۰۰ پس از تأیید ماهیت کالا، با رعایت سایر 

قوانین و مقررات مربوطه بلامانع است.
لــذا شایســته اســت ضمن اقــدام لازم مراتــب را به کلیه 
واحدها و گمرکات اجرایی تابعه نیز ابلاغ و بر حسن اجرای آن 

نظارت مستمر معمول دارند.

وزیر جهاد کشاورزی:

11 میلیارد دلار تراز تجاری منفی در 
بخش کشاورزی داریم

اهواز - وزیر جهاد کشاورزی گفت: تراز تجاری در بخش 
کشــاورزی منفی ۱۱ میلیارد دلار اســت و قریب به ۱۲۸ میلیون 

تنُ تولیدات داریم.
بــه گزارش خبرنــگار مهر، غلامرضا نــوری قزلجه پیش از 
ظهر پنجشنبه در نشست جمع بندی سفر به بندر امام خمینی 
)ره( که در سالن جلسات اداره کل بنادر و دریانوردی خوزستان 
برگزار شد، بیان کرد: بنده معتقد هستم با حضور برادر اخلاق 
مدار، باتجربه، اندیشمند، صاحب سبک و کاربلد در حوزه های 
مختلــف ســیدمحمدرضا موالــی زاده، فرصــت اســتثنایی برای 
خوزســتان پیش آمده است که ان شاءالله جمیع این تجربه ها 
در کنار مدیران خوب اســتان مایه خیر و برکت برای خوزســتان 

خواهد بود که البته برای ما نیز مهم است.
وزیــر جهاد کشــاورزی با بیان اینکه بیــش از ۱۲ درصد از 
تولیدات کشــاورزی کشور در خوزســتان اتفاق می افتد، افزود: 
حتمــاً وجــود مدیــران ارشــد اســتان کــه مدیریت خوب داشــته 

باشند، به مجموعه همکاران ما در استان کمک خواهد کرد.
وی عنوان کرد: تراز تجاری در بخش کشــاورزی منفی ۱۱ 
میلیارد دلار اســت و قریب به ۱۲۸ میلیون تن تولیدات داریم 
که حدود ۱۲ میلیون تن صادر و در قبال آن حدود ۲۵ میلیون 
تــن وارد می کنیــم، البته برنامه داریم تراز منفی را حتماً مثبت 

کرده و امنیت غذایی را به نقطه مطلوب برسانیم.
وزیــر جهــاد کشــاورزی ادامــه داد: همچنیــن نســبت بــه 
مزیت های نسبی که در کشور است حتی در برخی محصولات 
صادر کننده و با تراز تجاری مثبت باشیم که این جز برنامه های 
اساســی مــا و مورد تاکید مقام معظم رهبــری و رئیس جمهور 
است. نوری قزلجه با اعلام اینکه با محدودیت های بسیاری از 
جمله محدودیت آب مواجه هستیم، عنوان کرد: آب به عنوان 
منبع اصلی تولید، محدود شده و باید مطابق آن صرفه جویی 
بسیار داشته باشیم اما قصد داریم تولید را افزایش دهیم، با 
تلاش کشاورزان، کارشناسان و شرکت های دانش بنیان قصد 
داریم با اســتفاده از علم و دانش به اهدافی که در بالادســتی 

اعلام شده دست پیدا کنیم.
وی افــزود: آنچــه امــروز وجــود دارد ایــن بــوده کــه بــرای 
برخــی از کالاهای اساســی و نهاده های دامی همچنان نیازمند 
واردات هســتیم. وزیر جهاد کشــاورزی ضمن قدردانی از همه 
متولیان این عرصه برای سرمایه گذاری و فراهم کردن امکانات 
گفت: درســت اســت دغدغه ما تولید اســت، اما دغدغه امروز 
ما تأمین کالاهای اساســی اســت. شــاهد بودیــم در بندر امام 
خمینی که حدود ۷۰ درصد کالاهای اساسی از این طریق وارد 
کشــور می شود، بســیار منظم و در یک فرآیند دقیق و منطقی 

پیش می رود.

 درآمد 1۷ میلیون دلاری ایران 
از صادرات انار

جهــاد  وزارت  گرمســیری  هــای  میــوه  مدیــرکل  ســاوه- 
کشــاورزی گفــت: صــادرات ۳۶ هــزار تـُـن انــار در ســال زراعی 

گذشته درآمد ۱۷ میلیون دلاری برای کشور داشته است.
به گزارش خبرنگار مهر، زهرا جلیلی مقدم ظهر چهارشنبه 
در آئیــن تجلیــل از بانوان تحول آفرین ســاوه اظهار کرد: ایران 
در تولید و فرآوری انار جزو کشــورهای پیشــرو در ســطح جهان 

است.

کار گروه بررسی دستاوردهای  سفر هیات تجاری ایران به 
ازبکستان تشکیل می شود

رئیــس اتــاق بازرگانی، صنایــع، معادن و 
کشاورزی ایران در نشست بررسی دستاورد های 
سفر اخیر هیات تجاری اتاق ایران به ازبکستان، 
ظرفیت هــا و امکانــات دو کشــور بــرای تقویــت 
سطح مناسبات بین ایران و ازبکستان را مناسب 

ارزیابی کرد.
بــه گــزارش خبرنگار پرشــین خبــر؛ پیرو 
و  ازبکســتان  بــه  ایــران  تجــاری  ســفر هیــات 
توافقات صورت گرفته در تاشــکند، نشستی با 
حضــور رئیــس اتاق ایــران، معاون بیــن الملل 
اتــاق ایــران و اعضــای هیــات تجــاری از جملــه 
محمــد هاشــمی مدیــر عامــل شــرکت دانــش 
بنیــان ســازه پایــدار الهیــه برگــزار شــد. در این 
نشســت اعضــای هیــات تصمیــم گرفتنــد بــه 
بیــن  انجــام شــده  منظــور پیگیــری مذاکــرات 
طرف هــای تجــاری دو کشــور، کار گروهی را با 
مســئولیت اتاق مشــترک ایران و ازبکســتان و 

معاونــت بین الملل اتاق ایران تشــکیل دهند. 
گفــت:  نشســت  ایــن  در  زاده  حســن  صمــد 
در  ازبکســتان  در  گرفتــه  صــورت  رایزنی هــای 
وزرای  جملــه  از  مقامــات  بــه  گــزارش  قالــب 
صنعــت، معدن و تجــارت و اقتصادی و دارایی 

و رئیس کل بانک مرکزی ارائه شده است.
از  نیــز  مربوطــه  مســئولان  افــزود:  وی 
حضور بخش خصوصی جهت گســترش روابط 
تجــاری و ســرمایه گــذاری مشــترک بــا طــرف 
ازبکســتانی، اســتقبال خوبــی کرده انــد. حامد 
عســگری معــاون بیــن الملــل اتــاق ایــران نیــز 
در ایــن نشســت گفــت: برگزاری نشســت های 
معارفــه قبل و بعــد از اعزام هیات های تجاری 

به کشور های هدف بسیار مهم است.
وی با اشاره به این که، بیان دستاورد های 
حاصل شــده و اطلاع رســانی آنها برای آشــنایی 
و آگاهــی بــه دیگران و افزایش امکان ســنجی و 

ظرفیت شناســی بسیار موثر است افزود: نتایج 
سفر ها باید در تراز تجاری کشور دیده شود.

در ایــن نشســت به ایجاد شــهر جدید در 
تاشــکند اشــاره شــد که زمینه ســاز ظرفیت های 
مناســب صادراتی برای مصالح نوین ساختمانی 
از قبیــل عایق هــای الاســتومری، سیســتم های 
لــرزه  و  مــدولار  تاسیســات  و ســاپورت  نصــب 

گیر های مکانیکی می باشد.
نمایشــگاه های  برگــزاری  همچنیــن 
پروژه هــای  تعریــف  و  مشــترک  تخصصــی 
اشــتراکی به عنوان راهکاری برای ایجاد امکان 
خدمات فنی و مهندســی مطرح شــد و اعضای 
هیئــت تجاری بــه چالش های حاکم بر اقتصاد 
ایــران و معضــلات حمــل و نقــل کالا هــا بــرای 

گسترش مناسبات تجاری اشاره کردند.
محمــد هاشــمی مدیــر عامــل شــرکت 
دانــش بنیــان ســازه پایــدار الهیــه نیــز در این 

نشســت ضمــن تقدیــر از همدلــی حاکــم بــر 
فضــای هیات تجــاری و پیگیری هــای مجدانه 
آنهــا در ســفر با ازبکســتان، گفت: بــه عنوان 
یک تولید کننده، کشور ازبکستان را به عنوان 
یــک مقصد صادراتــی کالا های گــروه صنعتی 
برقــراری  درصــدد  و  کــرده  ارزیابــی  لینکــران 
کشــور  ایــن  ســازندگان  اتحادیــه  بــا  ارتبــاط 
هســتیم و به همین خاطر خواهان مساعدت 
جهت ســهولت این ارتباطات در نشست های 

بعدی هستم.
شــرکت دانــش بنیان ســازه پایــدار الهیه 
)گــروه صنعتــی لینکــران( تولیــد کننــده انــواع 
ســاپورت های تاسیســاتی، لــرزه گیــر مکانیکــی 
و صنعتــی، عایــق الاســتومری ســلول بســته به 
صورت رولی و لوله ای می باشــد که جهت بهینه 
مــورد  انــرژی در ســاختمان ها  ســازی مصــرف 

استفاده قرار می گیرد.

الاکلنگ تعرفه واردات آیفون
تعرفه 96 درصدی ابلاغ شده برای واردات موبایل های آیفون، لغو شد و به 15 درصد کاهش یافت اما در نهایت 5 درصد ابلاغ شد

ابــلاغ  از  ایــران  گمــرک  سرپرســت 
مصوبــه هیــات وزیــران در حالــی از رفــع 
ممنوعیــت واردات هــر نــوع تلفــن همــراه 
هوشــمند با نشــان تجــاری اپل خبــر داد و 
تعرفه های ابلاغ شده را از ۵ درصد تا ۳۰ 
درصــد اعــلام کــرد که پیــش از ایــن تعرفه 
اعلام شــده ۹۶ درصد بود که تکذیب شــد 
و تعرفه واردات گوشی های آیفون از ۱۵ تا 

۳۰ درصد اعلام شد.
 چندوقتــی اســت کــه دربــاره تعرفه 
آیفون شــاهد اخبار ضد و نقیض بســیاری 
بــوده ایــم. ابتــدا تعرفــه ایــن گوشــی های 
موبایــل ۹۶ درصــد اعــلام شــد کــه باعــث 
اظهارنظرهــای مختلف از جانب مســئولان 
دولتــی شــد امــا در نهایــت اعــلام شــد که 
تعرفه واردات تجاری این تلفن های همراه 

۱۵ درصد تعیین شده است.
عســگری،  فــرود  روزپنجشــنبه  امــا 
سرپرســت گمرک ایــران در رابطه با میزان 
حقــوق ورودی گوشــی های آیفــون گفــت: 
وفــق مفــاد تصویب نامــه ابلاغــی از ســوی 
حقــوق  جمهــوری،  رئیــس  اول  معــاون 
ورودی مربــوط در ســال جاری در خصوص 
مطابــق  دلار   ۶۰۰ از  بیــش  گوشــی های 
ردیــف ۶۰ جــدول شــماره ۱۶ قانون بودجه 
ســال ۱۴۰۳ کل کشــور، ۱۵ درصد در رویه 
تجــاری و ۳۰ درصــد در ســایر رویه ها و در 
خصوص گوشی های ۶۰۰ دلار و پایین تر از 
آن مطابــق مقررات مربوط در رویه تجاری 

۵ درصد و در سایر رویه ها ۶ درصد خواهد 
بود.

بــا اشــاره  ایــران  سرپرســت گمــرک 
رئیــس جمهــوری  اول  معــاون  اینکــه  بــه 
تصویب نامــه هیــات وزیــران دربــاره رفــع 
تلفــن  گوشــی  انــواع  واردات  ممنوعیــت 
همراه با نشان اپل را که طی هفته گذشته 
در هیات وزیران تصویب شــده بود، جهت 
اجــرا بــه دســتگاه های ذیربــط ابــلاغ کــرد، 
افزود: بر اســاس مفاد این مصوبه واردات 
هــر نــوع تلفــن همراه هوشــمند با نشــان 
تجاری اپل مجاز می باشد و گمرکات کشور 
نیــز  ملــزم بــه انجــام تشــریفات گمرکی و 
ترخیص این مدل گوشی های تلفن همراه 

هستند.
آغاز ثبت گمرکی آیفون مسافری در 

فرودگاه امام 
و  مــاه  آبــان   ۱۷ پنجشــنبه  روز  از 
همزمــان بــا ابــلاغ مصوبــه جدیــد هیئــت 
دولت در خصوص تعرفه های تلفن همراه 
بــا برنــد آیفــون و لغــو ســود بازرگانــی ۹۶ 
درصــدی آیفون های وارداتی، ثبت گمرکی 
انواع گوشــی های آیفون ســری ۱۴ به بعد 
در قســمت مســافری گمرک فرودگاه امام 

خمینی تهران آغاز شد.
بر اســاس مفاد این مصوبــه واردات 
هــر نــوع تلفــن همراه هوشــمند با نشــان 
تجاری اپل مجاز است و گمرکات کشور نیز  
ملزم به انجام تشریفات گمرکی و ترخیص 

این مدل گوشی های تلفن همراه هستند.
وفــق مفــاد تصویب نامــه ابلاغــی از 
ســوی معــاون اول رئیــس جمهــور، حقوق 
ورودی مربــوط در ســال جاری در خصوص 
مطابــق  دلار   ۶۰۰ از  بیــش  گوشــی های 
ردیــف ۶۰ جــدول شــماره ۱۶ قانون بودجه 
ســال ۱۴۰۳ کل کشــور، ۱۵ درصد در رویه 
تجــاری و ۳۰ درصــد در ســایر رویه ها و در 
خصوص گوشی های ۶۰۰ دلار و پایین تر از 
آن مطابــق مقررات مربوط در رویه تجاری 
۵ درصد و در سایر رویه ها ۶ درصد خواهد 

بود.
انتقاد اقتصاددانان درباره آزادسازی 

واردات آیفون
اما به گفته اقتصاددانان نکته ای که 
درباره ممنوعیت واردات آیفون های جدید 
وجــود دارد، حجم بــالای ارزبری این کالا با 
توجــه بــه مقیــاس مصرفــی آن در جامعه 
اســت. بــه بیانی ســاده تر در شــرایطی که 
کشور درگیر تحریم و جنگ اقتصادی همه 
جانبه است، به طوری که دولت در بودجه 
سال آتی ۳ میلیارد دلار ارز ترجیحی کالای 
اساســی را کاهــش مــی دهد، منابــع ارزی 
کشــور بایــد صــرف واردات کالای مصرفــی 

همچون آیفون شود.
بتازگــی فرشــاد مومنی، اقتصــاددان 
و اســتاد دانشــگاه بــا انتقــاد از آزادســازی 
واردات آیفــون گفــت: انــگار رهنمودهــای 
ریچارد نفیو را برای متلاشــی کردن اقتصاد 

ایــران در حــال پیاده کردن هســتند. منابع 
ارزی کشــور صرف موارد مصرفی غیر مولد 

مانند آیفون و خودرو می شود.
وی همچنین افزود: همین است که 
مــی بینیم پــول بــرای واردات آیفــون های 
لوکس هست اما پول برای جایگزین کردن 
تجهیزات مستهلک پزشکی نیست. این در 
حالی است که این تجهیزات به جان مردم 
وصــل اســت امــا واردات آیفــون بــه منافع 

مافیا وصل است.
یزدی زاده دیگر کارشــناس اقتصادی 
نیز با اشاره به اتلاف منابع ارزی در شرایط 
تحریمــی به منظــور واردات آیفــون گفت: 
وقتــی تعرفــه آیفــون را می کنیــد ۵ درصد 
و ۳۰ درصد، یعنی مشــکلات کشور را حل 
کردید؟ الان سالی به اندازه یک پالایشگاه 
خلیج فارس در شرایط جنگ و تحریم فقط 
تلفن همراه وارد کشور می کنیم. اینکار ها 

خنده دار است.
وی ادامــه داد: مگــر می شــود دولت 
دغدغــه کمبــود ارز داشــته باشــد و شــاهد 
چنیــن اقداماتــی باشــیم. تنهــا دلیــل ایــن 
موضوع بی صاحبی اقتصاد است. قدرت و 
سیاست و ثروت کنار هم شکل می گیرند 
و شــما نمی توانید اختیار اقتصاد کشــور را 
به دســت صاحبان قدرت و ثروت بسپارید 
و انتظار داشــته باشــید نتیجه خوبی از آن 

بگیرید.
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مدیرعامل سازمان فناوری اطلاعات و ارتباطات 
شهرداری مشهدخبر داد:

پوشش کامل فیبر نوری در مشهد ظرف یک 
سال آینده

مشــهد  ســید مهــدی حیدری-مدیرعامــل ســازمان فنــاوری 
اطلاعات و ارتباطات شهرداری مشهد گفت: امیدواریم ظرف یکسال 

آینده کل شهر به فیبر نوری مجهز شود.
محمدرضا سمیعی در نشست خبری با اصحاب رسانه اظهار 
کرد: نسبت بودجه سازمان فاوا به کل شهرداری یک درصد و بودجه 

عمرانی ۸۰ تا ۸۵ درصد است.
وی افزود: باتوجه به فراگیر شدن موضوعات هوش مصنوعی 
در جامعه، دو نگاه به این موضوع وجود دارد؛ جنبه اول عمومی و 
جنبه دیگر عمیق تر و تخصصی تر است که نمود آن در سامانه های 
شهرداری بروز خواهد کرد. لذا با دستور شهردار و شورای اسلامی 

شهر، اداره هوش مصنوعی ایجاد شده است.
مدیر عامل ســازمان فناوری اطلاعات و ارتباطات شــهرداری 
مشــهد بیــان کرد: شــاخص هایــی از جمله میزان تحقــق خدمات 
الکترونیک، میزان استفاده شهروندان از این خدمات و نرخ استفاده 
کننــدگان از اپلیکیشــن شــهر مــن مــلاک ارزیابی معاونت اســت. 
سمیعی در خصوص پروژه فیبر نوری خاطرنشان کرد: در همه جای 
دنیــا رویکرد این اســت فشــار به جای اپراتورهای موبایلــی، بر روی 
اپراتور های ثابت باشد اما در ایران این موضوع بلعکس است لذا 
پروژه ایجاد فیبر نوری در دستور کار قرار گرفته و با پنج اپراتر قرارداد 

بسته شده است.
وی اضافــه کــرد: درحــال حاضر مناطق ۹ و ۱۱ تحت پوشــش 
کامل فیبر نوری قرار گرفته اســت و امیدواریم ظرف یکســال آینده 

کل شهر تحت پوشش قرار بگیرد.
مدیرعامل ســازمان فنــاوری اطلاعات و ارتباطات شــهرداری 
مشــهد تصریح کرد: امســال همزمان با نهضت آســفالت، نهضت 
حفــاری فیبرنــوری را داریــم که هم راســتا شــدن این دو پــروژه کار 

سختی است اما با هماهنگی کامل درحال انجام است.
ســمیعی عنوان کرد: از دیگر اقدامات سازمان، »من کارت« 
به عنوان یکی از محصولات مهم سازمان فاوا است. افق ما حذف 
دستگاه های شارژ من کارت و به روز رسانی خدمات و آنلاین شدن 
خدمات من کارت در اتوبوس ها اســت اما در حال حاضر ظرفیت 
مراکز شارژ طی هفت ماه گذشته ۳۰ برابر و تا یک ماه آینده دوبرابر 
خواهد شد. وی با اشاره به اینکه ما متولی هوشمندسازی شهرداری 
هســتیم اما متولی شــهر هوشــمند نیســتیم، ادامه داد: هــدف از 
ایجاد باشگاه های شهروندی، رفتارسازی شهر هوشمند است تا با 
استفاده از مدل های امتیاز دهی بتوانیم در معرض ارزیابی های 

بین المللی قرار بگیریم.
مدیرعامل ســازمان فنــاوری اطلاعات و ارتباطات شــهرداری 
مشــهد گفت: از جمله برنامه های تحولی و کارویژه های ســازمان 
می توان به هوشمند سازی فرآیندهای پرکاربرد شهروندی و ارائه 
خدمات از طریق پورتال SM.mashhad.ir و اپلیکیشــن شــهر من 
در راســتای حذف لزوم مراجعه شــهروندان بــرای دریافت خدمات 
از شــهرداری و راه اندازی داشبورد شهروندی، هوشمند سازی اجزا 
شهری و استقرار المان های هوشمند در سطح شهر با هدف ارتقاء 
شاخص های شهر هوشمند و ایجاد زیر ساخت لازم برای تنوع در 
 QR ،پرداختهای خرد شهروندی با ابزارهای مختلف کارت شهروندی

گوشی هوشمند به صورت آنلاین و... اشاره کرد.
ســمیعی با اشــاره به ایجاد CIM شــهر مشهد و زمینه سازی 
شرایط سرمایه گذاری شهرداری در شرکت های دانش بنیان اظهار 
کرد: ارتقاء ظرفیت پردازشی و ذخیره سازی مرکز داده شهرداری در 
راستای ارائه خدمات ابری به سایرین، زمینه سازی شرایط لازم برای 
صدور خدمات فنی و مهندسی سازمان به سایر کشورها، راه اندازی 
مرکز ارتباط با مشتری متمرکز برای خدمات الکترونیک شهروندی 
و کاربــردی ســازی هــوش مصنوعــی در ارائــه خدمــات الکترونیک 

شهرداری از دیگر اقدامات در دستور کار است.
وی افزود: درحال حاضر ۱۵ سرویس فعال شهر من در سطح 
شــهر وجــود دارد و ۶ میلیــون و ۳۴۶ هــزار و ۲۱۳ مــن کارت صادر 
شده است. همچنین هزار و ۱۲۶ عامل فروشگاهی شارژ، ۲۹ باجه 
شــارژ و فروش، ۳۰۳ دســتگاه خودکار شــارژ و ۱۳۱ دستگاه صدور 
بلیت تک ســفره، هزار و ۵۰۰ عامل، ۶۰۰ دســتگاه خودکار شارژ و 
۳۰ دستگاه خودکار فروش وجود دارد. مدیرعامل سازمان فناوری 
اطلاعات و ارتباطات شــهرداری مشــهد بیان کرد: علاوه بر این ۶۰۱ 
هــزار و ۸۹۳ کاربــر در شــهرمن وجود دارد و متوســط بازدید روزانه 
دو هزار و ۵۰۰ بار اســت. ســمیعی در خصوص ســاماندهی دکل 
های مخابراتی تصریح کرد: تاکنون ۵۵ نســخه مجوز احداث دکل 
مخابراتی صادر شده است و ضمن برگزاری جلسات مکان یابی با 
مشارکت ایراتورها، ۲۱۲ محل درخواستی اپراتورها تعیین تکلیف 
شده است. همچنین پنج دکل مخابراتی در سطح شهر زیباسازی 

شده است.
وی افــزود: راه انــدازی و بهــره بــرداری از بخــش صدور مجوز 
دکلهــای ارتباطــی در ســامانه مدیریــت دکل هــا، صدور ۶ نســخه 
مجوز دکل ارتباطی، شناسایی و برخورد با هفت فقره احداث دکل 
مخابراتــی فاقــد مجوز و رســیدگی به ۲۲ فقره شــکایات مردمی در 
حوزه احداث و بهره برداری از دکل های مخابراتی از دیگر اقدامات 

صورت گرفته در این زمینه است.

دومین رویداد ملی فناورانه کشاورزی دانش بنیان و بهره ور در کرج برگزار شد

لیلا رضوانی- رئیس پارک علم و فناوری 
کشــاورزی و منابــع طبیعــی کشــور در دومین 
رویداد ملی فناورانه کشــاورزی دانش بنیان و 
بهره ور که در ســالن جلســات پارک ملی علم 
و فنــاوری کشــاورزی و منابــع طبیعــی کشــور 
برگــزار شــد، گفــت: ۴ دهکــده جدیــد فناوری 

کشاورزی در کشورحال ساخت است.
الهــام  ایمانیــان بــا بیــان اینکــه در حال 
در  کشــاورزی  فناورانــه  دهکــده   ۱۳ حاضــر 
غذایــی  امنیــت  ،افــزود:  دارد  وجــود  کشــور 
کشــور از امنیــت دفاعی مهم تر بــوده و طبق 
فرمایشــات رهبــر انقلاب، جــزو اولویت های 

مهم کشور است.

وی بــا اشــاره بــه اینکه پــارک ملی علم 
و فنــاوری و منابــع طبیعی یکــی از پارک های 
ملــی اســت، ادامــه داد: بــا هــدف تبییــن و 
ســاماندهی زیست بوم فناورانه ،رویداد ملی 
فناورانــه کشــاورزی دانــش بنیــان و بهــره ور 
برمبنــای حــل چالش های راهبردی و مســاله 
پــارک علــم و فنــاوری  محــور اســت. رئیــس 
کشــاورزی و منابــع طبیعــی کشــور بــا بیــان 
اینکــه پــارک علم و فناوری کشــاورزی و منابع 
طبیعــی درســال ۱۴۰۱ مجــوز خــود را دریافت 
کــرده و تاکنــون توانســته فعالیت هــای مثمر 
ثمــری ایجاد کند، گفت: یکی از اقدامات این 
پارک وجود دهکده های فناورانه است که ۱۳ 

دهکده در کشور وجود دارد و ۴ دهکده دیگر 
به زودی به این مجموعه اضافه خواهد شد.

ایمانیــان بــا اشــاره بــه دومیــن رویــداد 
ملی فناورانه کشــاورزی دانش بنیان و بهره ور 
اظهــار کــرد: ســامانه جامــع این رویــداد ۵۸۹ 
ایــده در تمــام ســطح هــا در اســتان هــا ثبت 
کــرده و در ایــن رویداد ۵۱ تیــم مراتب تجاری 
ســازی و ســاز وکارهــا را آموزش مــی بینند تا 
اقدامات ســازنده ای در کشــور بتوانیم انجام 

دهیم.
رئیــس ســازمان تحقیقــات، آمــوزش و 
ترویــج کشــاورزی)تات( نیــز با بیــان اینکه در 
حــال حاضــر ۱۴ دهکــده فناورانــه، ۲۷ مرکــز 

رشــد و واحــد فناورانــه و ۱۳۰ مزرعــه نوآور با 
همــکاری بخــش خصوصی در سراســر کشــور 
فعــال اســت،گفت: به دنبال آن هســتیم که 
کل سازمان تحقیقات را به شکل پارک علم و 

فناوری دربیاوریم.
غلامرضــا گل محمــدی افــزود: یکــی از 
راه های توسعه بخش کشاورزی، دانش بنیان 
شــدن در ایــن حــوزه اســت و این ســازمان از 
ســال های گذشــته تاکنون در ایــن حوزه ورود 
بیش از هزار فناوری را در زمینه تولید ارقام، 
واکســن های دامی و انســانی، آفت کش های 
زیســتی و غیره به ارزش تقریبی بیش از یک 

و نیم میلیارد دلار معرفی کرده است.

قائم مقام رئیس بنیاد ملی نخبگان کشور ؛
رابطه بین صنعت و نخبگان باید گسترش یابد

روح اله عبدالعلی زاده - تبریز ؛
ملــی  بنیــاد  رئیــس  مقــام  قائــم 
نخبــگان کشــور گفــت: نبایــد در تهــران و 
پشــت درهــای بســته بــرای اســتان هــای 
دیگــر تصمیــم گرفــت بلکه باید متناســب 
با شــرایط و ظرفیــت های آنها، تصمیمات 

لازم را اتخاذ کرد.
 سعید خدایگان در نشست اعضای 
کارگروه های بنیاد ملی نخبگان آذربایجان 
شــرقی اظهــار کرد: بــه عنوان مثــال بنیاد 
نخبگان آذربایجان شــرقی بیش از ۲هزار 
و ۵۰۰ عضو دارد و ظرفیت بسیار مناسبی 
برای توســعه اســت و باید متناسب با این 
ظرفیــت بــرای ایــن اســتان تصمیــم گیری 

شود.
وی افــزود: بنیاد ملی نخبگان دارای 
۲ معاونــت مســتعدان و آینــده ســازان و 
ســرآمدان و نخبــگان اســت کــه معاونــت 
اول مربوط به دانش آموزان و دانشجویان 
اســاتید،  بــه  مربــوط  دوم  معاونــت  و 
دانشگاهیان و نوآوران است، که در دوره 
های قبل معاونت ســرآمدان مورد غفلت 
واقع شــده کــه به دنبال احیــا آن در دوره 

فعلی هستیم.
خدایــگان بــا بیــان اینکه آییــن نامه 
دارد،  اساســی  اشــکالات  نخبگــی  مســیر 
گفــت: در صدد رفع اشــکالات و همچنین 
امیدآفرینــی در جامعــه هســتیم، چــرا که 
در فضــای نخبگی یک ناترازی وجود دارد، 
گاهی به یک بخش بیشــتر توجه می شود 
و بخشــی از قلــم مــی افتــد کــه بایــد ایــن 

ناترازی را از بین ببریم.
وی بــا اشــاره بــه موضــوع مهاجــرت 

نخبگان و اســاتید علمی از کشــور، گفت: 
ایجــاد امیــد و امیدآفرینــی در جامعــه بــه 
طــور یقین این مشــکل را رفــع و معکوس 

خواهد کرد.
قائم مقام رئیس بنیاد ملی نخبگان 
کشــور از اصــلاح کارگروه هــای بنیــاد ملی 
نخبگان و ایجاد رشــته های جدید خبر داد 
و گفت: در ســالجاری از اجرای طرح هایی 
کــه ممکــن بود اثــرات بدی داشــته باشــد 
جلوگیــری کردیم تا از صاحب نظران برای 
ادامــه ایــن طرح هــا نظــر جمعــی و فکری 
داشــته  را  خروجــی  بهتریــن  تــا  بگیریــم 

باشیم.
شــهید  طــرح  مثــال  عنــوان  بــه 
شــهریاری در وزارتخانــه های بهداشــت و 
علــوم مطــرح و پیگیــری گردید تــا نخبگان 
در صــورت قبولــی در آن بــرای پذیرش در 
هیئــت علمــی بــه ایــن ۲ وزارت معرفــی 
شــوند کــه با اســتقبال وزارت بهداشــت و 

مخالفت وزارت علوم مواجه شد.
تامیــن  اینکــه  بیــان  بــا  خدایــگان 
مســکن نخبگان یکی از برنامه های اصلی 
بنیاد اســت، گفت: راه های مختلفی برای 
تامین مســکن نخبگان وجود دارد که یکی 
از ایــن روش هــا تامیــن زمین از دانشــگاه 
یــا ارگان هــای دیگر و ســاخت آن به کمک 

بنیاد ملی نخبگان در استان ها است.
ارتبــاط  اهمیــت  بــر  همچنیــن  وی 
و  بنیــان  دانــش  شــرکت های  بــا  صنایــع 
طرح هــای نخبــگان تاکیــد کــرد و گفــت: 
هرچند مقاومت هایی در این زمینه وجود 
ســنتی  حالــت   در  بیشــتر  و صنایــع  دارد 
اداره می شــود اما در نهایت صنایع باید از 

حالــت ســنتی خــارج شــده و بــا نخبگان و 
شرکت های دانش بنیان همکاری کنند.

خدایــگان بــر اهمیت بخــش بانوان 
در بنیــاد ملی نخبــگان تاکید کرد و افزود: 
طرح صیاد شیرازی برای معافیت نخبگان 
مرد از سربازی اجرا می شود و ما به دنبال 
تعریــف طرحــی معادل بــرای بانوان نخبه 

نیز هستیم.
نخبــگان  ملــی  بنیــاد  گفــت:  وی 
حمایت از شرکت های دانش بنیان و فارغ 
التحصیــل دانشــگاهی را از اولویت هــای 
خود قرار داده و بر این اســاس حلقه های 

حل مسئله را دایر کرده است.
زندی رئیس بنیاد نخبگان آذربایجان 
شــرقی نیز در این نشست ضمن تشکر از 
حضــور قائــم مقام رئیس بنیــاد نخبگان و 
معرفــی مدیــران کارگــروه هــای تخصصی 
بنیــاد نخبگان اســتان، گفت: ســال آینده 
انشاالله سال اثربخشی این کارگروه های 
تخصصــی اســت کــه در یکســال اخیر این 
کارگــروه هــا با برگــزاری جلســات مختلف 
در راســتای نخبگــه گماری رو بــه جلو گام 

برداشته اند.
زنــدی هدف اصلی بنیــاد نخبگان را 
شناســایی و حمایــت از نخبــگان و نخبــه 
گمــاری دانســت و افــزود: برنامــه ریــزی 
بــرای نخبــه گمــاری لازمــه رشــد اســت و 
ایــن یعنــی اســتفاده و بکارگیــری از  توان 
و ظرفیت نخبگان برای توسعه کشور، که 
در راستای این ماموریت در بنیاد نخبگان 
آذربایجان شــرقی کارگروه های تخصصی 

شکل گرفته است.
وی گفت: برای تاثیر گذاری نخبگان 

باید افراد متخصص هر رشــته در کارگروه 
های تخصصی گرد هم آیند تا با مجموعه 
ایجــاد  افــراد خبــره و متخصــص و  از  ای 
کمیتــه هــای زیــر مجموعه خود ســعی در 
شناســایی چالــش ها در زمینــه تخصصی 

خود و رفع آنها باشند.
وی خاطر نشــان کــرد: بنیاد نخبگان 
آذربایجان شرقی در راستای شبکه سازی 
نخبگانــی و توجــه بــه فضــای بیــن رشــته 
کارگــروه  بیــن  افزایــی  هــم  ای خواســتار 
هــای تخصصی نخبگانی اســت تــا حرکت 
توســعه ای در راستای استفاده از ظرفیت 

نخبگانی بیش از پیش پر رنگ تر شود.
زنــدی بــا تاکیــد بــر ظرفیــت عظیــم 
موجــود در ایــن کارگــروه هــای تخصصــی 
گفــت: ایــن ظرفیت باید از شــکل نمادین 
خــارج شــده و اثــر گــذاری آن قابل لمس 
باشــد تــا بتــوان بــه دیگــر اســتان هــا نیــز 
هــای  کارگــروه  افــزود:  وی  داد.  تعمیــم 
تخصصــی نخبگانــی در اصــل بایــد اتــاق 
فکر در اســتان ها باشند تا در اداره کشور 
بتــوان به مجموعــه ای قوی و صاحب فکر 

رجوع کرد.
در این نشست مدیران کارگروه های 
بنیــاد ملــی نخبــگان آذربایجــان شــرقی: 
موسســه غیرانتفاعــی خیریــن، اســتقلال 
مــس آذربایجان، روابط عمومی، رباتیک، 
پزشکی، محیط زیست و مدیریت توسعه 
پایدار، صنعــت، معمــاری، بیوتکنولوژی، 
مدیریــت منابــع آب، بــرق، عمــران، امور 
بانــوان، مناطق آزاد، دانشــجویی و دانش 
آمــوزی بــه طرح مشــکلات و پیشــنهادات 

خود پرداختند.
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مدیرعامل بانک سینا:

سهم بازار بانک سینا افزایش یافت
مدیرعامل بانک سینا در بازدید از شعب استان گلستان و 
در نشست با همکاران از افزایش سهم بازار این بانک در سال 

جاری خبر داد.
بــه گــزارش روابــط عمومــی بانــک ســینا، علــی ابدالی در 
نشســت روســای شعب منطقه گلستان و سمنان که در گرگان 
برگــزار شــد، گفــت: بــا برنامه ریــزی مناســب و اجــرای مطلوب 
سیاست های توسعه ای که با تلاش و یک دلی همکاران در سال 

جاری رقم خورده، سهم بازار این بانک افزایش یافته است.
وی با اشاره به لزوم تلاش برای تقویت جایگاه بانک سینا 
گفــت: جــذب منابع یکــی از کلیدی ترین اقدامــات برای تقویت 
نقدینگی و توان بانک در ارائه خدمات و تسهیلات به مشتریان 
اســت لذا همکاران باید با رویکردی مشــتری مدارانه در راستای 
جــذب مشــتریان بــه ویــژه مشــتریان حقوقی تــلاش جدی تری 

داشته باشند.
مدیرعامــل بانــک ســینا ضمن تشــریح عملکــرد بانک در 
۶ ماهــه اول ســال، اظهار داشــت: بانک ســینا خوشــبختانه به 
عملکــرد مطلوبی رســیده و لازم اســت تــا پایان ســال این روند 

تداوم یابد و در جهت ارتقاء و تقویت آن تلاش شود.
ابدالی در بازدید از شعب کردکوی، گلشهر و ناهارخوران 
گرگان بر لزوم اســتفاده از ظرفیت های اســتان گلستان تاکید و 
خاطرنشان کرد: تمامی واحدهای بانک به ویژه شعب ضروری 
اســت اتفــاق مهمی که در زمینه افزایش ســهم بــازار بانک رقم 
خــورده را بــا تقویت تعاملات و جذب مشــتریان جدید، حفظ و 

بهبود آن را در اولویت کاری قرار دهند.
گفتنی است در نشست روسای شعب منطقه گلستان و 
سمنان، گزارش عملکرد منطقه از سوی حسین کوشککی مدیر 
منطقه ارائه شــد و روســای شــعب نیز نقطه نظرات خود را در 

راستای بهبود عملکردها بیان کردند.

پیشنهاد افزایش سرمایه 92 درصدی 
بانک ملت به مجمع عمومی فوق العاده

هیأت مدیره بانک ملت پیشنهاد خود را برای افزایش ۹۲ 
درصدی سرمایه به مجمع عمومی فوق العاده ارائه کرد.

به گزارش روابط عمومی بانک ملت، هیأت مدیره این بانک، 
افزایش ســرمایه از ۷۱۰ هزار میلیارد ریال به ۱,۳۶۰ هزار میلیارد 
ریال از محل سود انباشته به مجمع عمومی فوق العاده ارائه کرد 
که این پیشنهاد از سوی حسابرس قانونی هم مورد رسیدگی قرار 
گرفته و گزارش مرتبط صادر شــده اســت.بر اســاس این گزارش، 
بانک ملت با هدف اســتفاده از مشــوق مالیاتی بند )ث( ماده ۱۴ 
فصل چهارم قانون تامین مالی تولید و زیرساخت ها برای افزایش 
کسب درآمد و توانایی انجام امور جاری، گزارش توجیهی افزایش 
سرمایه را برای اظهارنظر به حسابرس و بازرس قانونی ارسال کرد 
که این گزارش از ســوی حســابرس قانونی صادر شــده اســت.بر 
اساس اعلام حسابرس قانونی،گزارش افزایش سرمایه ارائه شده 
از ســوی هیات مدیره بانک ملت، بر اســاس مفروضات با مبنای 

معقول و بر پایه استانداردهای حسابرسی ارائه شده است.

سامانه »درخواست الکترونیک 
تسهیلات و تعهدات« در بانک شهر 

رونمایی شد
در یازدهمین نمایشگاه بورس، بانک، بیمه و فرصت های 
ســرمایه گذاری )کیش اینوکس ۲۰۲۴( از ســامانه » درخواست 
الکترونیک تسهیلات و تعهدات« به عنوان محصول جدید بانک 

شهر رونمایی شد.
بــه گــزارش روابــط عمومــی بانــک شــهر، مهــرداد بــاب 
الحوائجــی مدیرامور نرم افزار و بهبود خدمات فناوری اطلاعات 
بانک شهر در مراسم رونمایی از سامانه »درخواست الکترونیک 
تسهیلات و تعهدات« با تاکید بر اینکه نوآوری در ارائه خدمات 
به عنوان شــعاری محــوری همواره در صــدر اقدامات این بانک 
قــرار داشــته اســت، گفــت: ایــن ســامانه در راســتای تســریع و 
تســهیل در تشــکیل پرونده های تســهیلاتی و یکپارچه ســازی 

فرایندهای تسهیلاتی بانک شهر ارائه شده است.
بــاب الحوائجــی تصریــح کرد: این ســامانه برای شــعب و 
مشــتریان بانک شــهر این امــکان را فراهم مــی آورد که با ثبت 
پرونده تســهیلات به صورت الکترونیک ) از شعبه و درگاه های 
مدرن(، ضمن شفاف سازی در روند بررسی پرونده تسهیلاتی، 
زمــان اعطــای تســهیلات و تعهدات بانــک را درحد چشــمگیری 
کاهــش دهــد. وی در ادامــه "یکپارچگــی بــا ســامانه بانکــداری 
متمرکز"، "اخذ اســتعلامات مورد نیاز فرایند اعطای تسهیلات"، 
"اتصــال به ســامانه احراز هویت یکپارچــه"، "مدیریت یکپارچه 
ارکان اعتباری بانک و گردش پرونده ها"، اتصال به درگاه های 
مجــازی بانــک"، "تکمیل و صدور فرم ها و قراردادهــا" و ... را از 
قابلیت های سامانه سیستم درخواست الکترونیک تسهیلات و 

تعهدات بانک شهر معرفی کرد.

در راستای توسعه و رفاهیات کارکنان شرکت؛
همراهی بانک های صادرات و پاسارگاد در راستای تامین مالی شرکت فولاد اکسین

در حاشیه برگزاری نمایشگاه اینوکس 
اکســین  فــولاد  شــرکت  مدیــران   ،۲۰۲۴
خوزستان با بانک پاسارگارد و بانک صادرات 
در راستای تامین مالی پروژه ها و رفاهیات 
امضــا  نامــه  تفاهــم  ایــن شــرکت  کارکنــان 

کردند.
همراهی بانک صادرات برای توسعه 

و تامین مالی پروژ های فولاد اکسین
در حاشیه برگزاری نمایشگاه اینوکس 
۲۰۲۴، مدیر عامل بانک صادرات با مدیران 
شــرکت فــولاد اکســین دیــدار و گفتگــو کرد. 
ســیفی مدیرعامل بانک صادرات در حاشــیه 
نشســت با جمعــی از مدیران شــرکت فولاد 
کیــش  نمایشــگاه  در  خوزســتان  اکســین 
اینوکــس ۲۰۲۴ اظهــار کــرد: شــرکت فــولاد 

هــای  شــرکت  از  یکــی  خوزســتان  اکســین 
پیشــرو در صنایــع کشــور هســت و عملکــرد 
بســیار شایســته ای در تامین نیاز پروژه های 
بــر  تاکیــد  بــا  دارد. وی  اســتراتژیک کشــور 
فــولاد  مجموعــه  بــا  همــکاری  و  همراهــی 
اکسین به منظور حل چالش های مالی این 
شــرکت، افزود: برای توســعه و تامین مالی 
در شــرکت فــولاد اکســین خوزســتان نهایت 

همکاری را  انجام می دهیم.
در ایــن نشســت بــا کــه حضــور دکتــر 
صنــدوق  گــذاری  ســرمایه  معــاون  فروتــن 
بازنشســتگی کشــوری،مهندس مرادی عضو 
هیات مدیره شرکت فولاد اکسین و مهندس 
اســمعیل معــاون مالی اداری شــرکت فولاد 
شــد،تصمیمات  برگــزار  خوزســتان  اکســین 

بســیار خوبی با محوریــت تامین اعتبار برای 
تکمیــل ظرفیــت پــروژه هــای شــرکت فــولاد 
اکســین خوزستان اتخاذ شــد. رویداد کیش 
در   )KISHINVEX۲۰۲۴( اینوکــس۲۰۲۴ 
ســال ” جهــش تولیــد بــا مشــارکت مــردم” 
کــه بــا محــور هایی نظیــر هدایــت نقدینگی 
بــه بخــش هــای مولــد اقتصــادی، بررســی 
سیاســت های کنترل رشــد نقدینگی و مهار 
تورم،بهره گیری از شــیوه هــای نوین تامین 
مالــی و نقــش بانک هــا در جهــش تولید از 
طریــق تامین مالــی بنگاه هــای اقتصادی در 

جزیره کیش در حال برگزاری است.
تفاهم نامه اختصاصی شرکت فولاد 

اکسین خوزستان با بانک پاسارگارد
در همیــن راســتا و در مســیر توســعه 

و رفاهیــات کارکنــان شــرکت فــولاد اکســین 
 ۲۰۲۴ اینوکــس  نمایشــگاه  در  خوزســتان 
تفاهم نامه شــرکت فولاد اکسین خوزستان 

با بانک پاسارگارد امضا شد.
نمایشــگاه  دوم  روز  بــا  همزمــان 
اینوکس۲۰۲۴ مجموعه مالی شــرکت فولاد 
اکســین خوزســتان توانســت بــا یــک برنامــه 
ریــزی هدفمند بــا مجموعه بانک پاســارگارد 

گفتگوهایی تدارک دهند.
در همین راســتا طبق مذاکرات انجام 
شــده با مجموعه بانک پاسارگارد،تسهیلات 
کارکنان،اخــذ  رفاهیــات  بــرای  ای  ویــژه 
تســهیلات ریالی ســرمایه در گردش و ارزی 
جهــت پروژه های توســعه ای شــرکت فولاد 
اکسین خوزستان در نظر گرفته شده است.

 عرضه ربع سکه طلای بانک مرکزی 
ضرب 1۴۰3 طبق برنامه

اوایــل هفته گذشــته بانک مرکزی 
اعــلام کــرد که در راســتای وظایف بانک 
تمهیــدات  و  قانــون جدیــد  در  مرکــزی 
انجام شــده برای مدیریت بازار ســکه و 
طلا و همچنین پاسخ به نیاز متقاضیان، 
عرضــه ســکه بهــار آزادی جدیــد بانــک 
مرکــزی به تاریــخ ۱۴۰۳ از نوزدهم آبان 
در مرکــز مبادلــه ارز و طــلای ایــران آغاز 
می شــود و در همیــن رابطه روزگذشــته 
خبــر آغــاز نخســتین عرضــه ربــع ســکه 
طلای بانک مرکزی ضرب ۱۴۰۳ از امروز 
شنبه ۱۹ آبان ماه در سی ودومین جلسه 
حــراج ســکه طــلای مرکــز مبادلــه ارز و 

طلای ایران، منتشر شد.
طبــق اعــلام مدیــر روابــط عمومی 
بانک مرکزی، نخستین عرضه ربع سکه 
طلای بانک مرکزی ضرب ۱۴۰۳ از امروز 
شنبه ۱۹ آبان ماه در سی ودومین جلسه 
حــراج ســکه طــلای مرکــز مبادلــه ارز و 

طلای ایران آغاز می شود.
مصطفــی قمری وفــا مدیــر روابط 
روزگذشــته  مرکــزی  بانــک  عمومــی 
)جمعــه ۱۸ آبــان( در ایــن بــاره اظهــار 
کــرد: دارایــی موضوع این حــراج، تمام 
ســکه طــلای بهــار آزادی ضــرب ســال 
۱۳۸۶، نیــم ســکه طــلای بهــار آزادی 
ضــرب ســال ۱۳۸۶ و ربــع ســکه بهــار 
آزادی ضــرب ســال ۱۴۰۳ بانک مرکزی 

و بدون بسته بندی است.
وی افــزود: حــراج ســکه از طریــق 
ســامانه معاملات مرکز مبادله ایران به 
آدرس اینترنتــی market.ice.ir برگــزار 

می شود.
مدیر روابط عمومی بانک مرکزی 
عنــوان کرد: بازه واریز وجه، ســاعت ۸ 
تا ۲۳ روز جمعه مورخ ۱۸ آبان ماه بود 
و پس از اتمام این دوره زمانی، امکان 
پرداخــت وجــه و در نتیجــه شــرکت در 

حراج وجود نداشت.
تمامــی  اینکــه  بیــان  بــا  وی 
اشــخاص حقیقــی بــا تابعیــت ایرانــی 
بالای ۱۸ سال تمام شمسی می توانند 
در ایــن حــراج شــرکت کننــد، گفــت: 
حداکثــر حجــم ســفارش و خرید برای 
هر متقاضی مجموعا پنج قطعه سکه 
است به نحوی که می توان پنج قطعه 
ربــع ســکه یــا ۵ قطعه نیم ســکه یا ۵ 
قطعــه تمــام ســکه و یا ترکیبــی از هر 
ســه شــامل تمــام ســکه، نیم ســکه و 
ربع سکه باشد که جمع هر سه باهم 

نباید بیش از پنج قطعه باشد.
قمــری وفــا بیان کــرد: متقاضیان 
توجه داشته باشند که در هر سفارش 
خــود از انــواع ســکه، صرفــاً می تواننــد 
یــک ســفارش فعال داشــته باشــند به 
ایــن معنــی کــه متقاضیــان بــرای ثبت 
ســفارش خریــد هــر نوع قطعه ســکه، 
فقــط یکبــار می توانند تعییــن قیمت و 

تعیین تعداد سکه را انجام دهند.
جلســه  شــروع  کــرد:  ابــراز  وی 
حــراج راس ســاعت ۱۲، روز شــنبه ۱۹ 
آبان ماه اســت و بازه ثبت سفارش نیز 
از ســاعت ۱۲ الــی ۱۴ خواهد بود، بازه 
نظارت و تخصیص نیز از ســاعت ۱۴ تا 

۱۶ همــان روز اســت و ســاعت ۱۶ نیــز 
نتایج حراج اعلام می شــود، متقاضیان 
جهت اطلاع از نتیجه حراج به ســامانه 
حــراج ســکه طلای مرکــز مبادلــه ایران 

مراجعه کنند.
مدیــر روابط عمومــی بانک مرکزی 
خاطــر نشــان کــرد: واریــز وجــه از هــر 
کارت بانکــی متقاضی که دارای شــماره 
شبا باشــد، امکان پذیر است؛ بنابراین، 
واریز وجه معاملات از طریق کارت های 
هدیــه، بن کارت، کارت اعتباری مرابحه 
و کارت هــای بانکــی فاقــد شــماره شــبا 
ممنوع است همچنین امکان واریز وجه 
از یــک یــا چند کارت متعلق به شــخص 
حســاب  از  واریــز  امــا  اســت؛  مقــدور 

مشترک ممنوع است.
باقــی  وجــوه  داد:  توضیــح  وی 
تــا ۴۸ ســاعت  پــول  مانــده در کیــف 
بــه  حــراج  جلســه  از  پــس  کاری  روز 
شناســه بانکی)شــبا( تعریف شــده در 
حســاب کاربری عودت داده می شود، 
متقاضیــان توجــه داشــته باشــند کــه 
جهت انجام فرایند بازگشت وجه باقی 
مانــده در کیــف پــول، بایــد صرفــا یک 
شناســه بانکی)شــبا( مربــوط بــه بانک 
ملــی ایــران را در حســاب کاربری خود 
ثبــت کننــد و این حســاب بایــد متعلق 

به کاربر باشد.
جزئیات عرضه سکه جدید ضرب 

1۴۰3
اصغر بالســینی، سخنگوی مرکز 
مبادلــه ارز و طــلای ایــران نیــز چنــدی 

پیش با تشــریح جزئیات عرضه ســکه 
جدیــد ضرب ســال ۱۴۰۳ گفت: بانک 
مرکــزی بــا توجــه بــه وظایفــی کــه در 
قانــون جدیــد بانکــداری بانــک مرکزی 
بــر عهده دارد، بــا هدف مدیریت بازار 
ســکه و طلا و همچنین پاســخ به نیاز 
متقاضیــان در این حوزه، عرضه ســکه 
طــلا بــه تاریــخ هر ســال را در دســتور 
کار خود قرار داده و از شــنبه ۱۹ آبان 
ماه، همزمان با برگزاری جلســه حراج 
سکه در مرکز مبادله، عرضه سکه طلا 
بــا ضــرب ســال ۱۴۰۳ در کنــار عرضــه 
ســکه های ضرب ســال ۱۳۸۶، فراهم 

می شود.  
ایــن  عرضــه  فراینــد  افــزود:  وی 
ســکه، همــان فراینــد حــراج ســکه در 
مرکــز مبادلــه اســت و متقاضیانــی که 
قصــد خرید داشــته، می تواننــد در این 
حــراج مشــارکت کــرده و خریــد خود را 
انجــام دهنــد. برایــن اســاس از طریق 
ســامانه حراج ســکه مرکز مبادله، این 
امــکان برای همــه متقاضیان بالای ۱۸ 
ســال خریــد ســکه کــه تابعیــت ایرانی 
داشــته، فراهم اســت تا در هر جلســه 
معاملاتــی حــراج ســکه، بتواننــد پنــج 
قطعــه انــواع ســکه را ثبــت شــفارش 

کنند.
سخنگوی مرکز مبادله ادامه داد: 
بی شــک، عرضه سکه های ضرب سال 
۱۴۰۳، در کنار ســکه هایی که در سال 
۱۳۸۶ ضرب شده، کمک قابل توجهی 

به مدیریت بازار سکه خواهد کرد.
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اخبـــــار

مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران اعلام کرد

اختصاص ۸00 میلیون دلار اعتبار برای 
نوسازی تجهیزات حفاری

مدیرعامــل شــرکت ملــی نفت ایــران از اختصــاص ۸۰۰ 
میلیــون دلار اعتبــار بــه مجموعــه ملی حفــاری برای نوســازی 

ادوات و تجهیزات خبر داد.
بــه گــزارش شــرکت ملــی نفــت ایــران، حمیــد بــورد در 
آییــن تکریــم حمیدرضــا گلپایگانــی و معارفــه مهــران مکوندی 
مدیرعامل شــرکت ملی حفاری ایران اظهار کرد: ۴۲ ســال کار 
در مجموعــه صنعــت نفت و به خصوص بخش حفاری از آقای 
گلپایگانــی چهره ای شــناخته شــده بــرای همگان ترســیم کرده 

است.
وی با بیان اینکه نگهداری و حفظ این شرکت یک جدال 
بــزرگ و ســختی بود که مجموعه ملی حفــاری آن را انجام داد 
و امیدواریم آقای مکوندی نیز مسیر را به خوبی ادامه دهند، 
افــزود: همــه تــلاش مــا ایــن بود کــه بهتریــن تصمیــم را برای 
مدیریــت ملــی حفاری بگیریــم، آقای مکوندی نیــز قائم مقام 
شــرکت و از دوره کارآمــوزی در ملی حفــاری بوده و عمر کاری 

خودش را در این شرکت گذرانده است.
مدیرعامــل شــرکت ملــی نفــت ایران با اشــاره بــه اینکه 
مــا در یــک جنگ اقتصــادی نابرابر به ســر می بریم، گفت: کل 
کشــور به نوعی با مجموعه شــرکت نفت در ارتباط اســت و در 
ایــن راه، یکــی از حلقه هــای اول کار بــر روی شــانه های ملــی 
حفــاری قــرار دارد و نــگاه مــا از ســال های پیــش تا بــه امروز، 

نگاهی ویژه به ملی حفاری بوده است.
بــورد بــا بیــان ایــن نکتــه کــه نــگاه مــا بایــد بــه مجموعه 
حفاری ملی باشــد، بیان کرد: شــرکت ملی حفاری یک شرکت 
عملیاتــی اســت و انضبــاط بایــد ســرلوحه کاری آن قــرار گیرد. 
امــروز دکل هــای مختلف بــا تجهیزات متفاوت در این شــرکت 
در حال فعالیت اســت و قطعاً می تواند ارزآوری فراوانی برای 
کشور داشته باشد. معاون وزیر نفت با ذکر این نکته که همه 
مــا بایــد با یک نگاه ملی به مجموعه حفاری نگاه کنیم، گفت: 
ملی حفاری یک شرکت عملیاتی است و انضباط باید سرلوحه 
کاری آن قــرار گیــرد. امــروز دکل هــای مختلــف بــا تجهیــزات 
متفــاوت در ایــن شــرکت در حــال فعالیــت اســت و قطعــا می 

تواند ارزآوری فراوانی برای کشور داشته باشد.

با حضور مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران؛

نشست پیگیری افزایش تولید مناطق 
نفت خیز جنوب برگزار شد

نشست پیگیری مباحث مرتبط با افزایش تولید نفت در 
شرکت های تابع شرکت ملی مناطق نفت خیز جنوب با حضور 

معاون وزیر نفت در اهواز برگزار شد.
بــه گــزارش شــرکت ملــی مناطــق نفت خیــز جنــوب، در 
نشســت پیگیــری افزایش تولید این شــرکت که روزپنجشــنبه 
)۱۷ آبــان( برگــزار شــد، مدیرعامــل شــرکت ملی نفــت ایران و 
مدیــران حاضــر فوریت هــا و مباحث مهم مرتبط بــا رفع موانع 
تأمیــن کالا و تجهیــزات و اجرای پروژه هــای افزایش و پایداری 
تولیــد بــا بهره گیــری حداکثــری از ظرفیت هــا را مــورد بحــث و 
بررســی قــرار دادند. توجــه به افزایــش انگیزه کارکنــان، ایجاد 
همگرایــی در میــان مدیــران و برگزاری نشســت های تخصصی 
موضوعی با هدف دستیابی به راهکار مناسب برای تسهیل و 
تســریع در اجرای طرح ها و کارســازی هزینه ها بخش دیگری 

از مباحث مطرح شده در این نشست بود.
در این نشســت اعضای هیئت مدیره شــرکت ملی نفت 
ایران، مدیرعامل، اعضای هیئت مدیره و مدیران ارشد مرتبط 

با تولید در مناطق نفت خیز جنوب حضور داشتند.

 افزایش ارزش دلار قیمت نفت
 را کاهش داد

افزایــش ارزش دلار آمریــکا ســبب کاهــش قیمت هــای 
نفت در معامله های روز پنجشنبه شد.

به گزارش خبرگزاری رویترز از لندن، بالا رفتن ارزش دلار 
و افت واردات نفت خام چین با تحت تأثیر قرار دادن خطرات 
عرضــه ناشــی از انتخاب دونالد ترامپ به عنــوان رئیس جمهور 
آمریــکا و پاییــن آمــدن تولیــد نفت این کشــور به دلیــل توفان 
رافائــل ســبب شــد تــا قیمت هــای نفــت در معامله هــای روز 
پنجشنبه )۱۷ آبان( به روند کاهشی خود ادامه دهد. پیروزی 
دونالد ترامپ در انتخابات ریاست جمهوری آمریکا همزمان با 
افزایش ارزش دلار، ابتدا ســبب افت بیش از ۲ دلاری قیمت 
نفت در معامله های روز چهارشنبه )۱۶ آبان( شد، اما قیت ها 
تا پایان روز معاملاتی کمتر از یک درصد کاهش یافت. قیمت 
نفت خام شاخص برنت دریای شمال روز پنجشنبه تا ساعت 
۱۲ و ۵۳ دقیقــه بــه وقــت گرینویچ با ۶۳ ســنت یا ۰.۸ درصد 

کاهش به ۷۴ دلار و ۲۹ سنت برای هر بشکه رسید.

داخلی سازی بیش از ۲6۰۰ قطعه به ارزش 3.۲ هزار میلیارد تومان در هلدینگ خلیج فارس
داخــل  ســاخت  بخــش  رئیــس 
شــرکت صنایــع پتروشــیمی خلیــج فــارس 
از داخلی ســازی ۲ هــزار و ۶۶ قطعــه کــد 
منحصربه فــرد در ۶ مــاه نخســت ۱۴۰۳ در 
ایــن گــروه خبــر داد. ارزش ســاخت داخل 
انجام شده در این مدت بالغ بر ۳.۲ هزار 
میلیــارد تومان بوده و معــادل ۷۵ میلیون 

دلار از خروج ارز جلوگیری شده است.
بــه گــزارش روابــط عمومــی شــرکت 
رضــا  فــارس،  خلیــج  پتروشــیمی  صنایــع 
مهدی نــژاد، رئیس چرخه عمــر دارایی های 

شــرکت صنایــع پتروشــیمی خلیــج فارس، 
داخــل  ســاخت  نشســت  چهارمیــن  در 
صنایــع  گــروه  زیرمجموعــه  شــرکت های 
بــا حضــور  کــه  فــارس  پتروشــیمی خلیــج 
نمایندگان ســاخت داخل مجتمع ها برگزار 
ایــن نشســت ها  از برگــزاری  شــد، هــدف 
را ایجــاد بســتری مناســب بــرای اســتفاده 
حداکثری از ظرفیت ساخت در شرکت های 
زیرمجموعــه هلدینگ خلیج فــارس عنوان 
کــرد و گفــت: در بحــث ســاخت داخل باید 
به این مســئله نیز توجه داشــته باشیم که 

شــرکت های ســازنده بایــد افزون بــر توجه 
بــه کیفیــت تولیــد، بــه اقتصــاد پــروژه نیــز 
توجه داشــته باشــند تا بتوانند به همکاری 
بــا مــا ادامــه دهنــد. وی بــا بیان مســائل و 
بخــش  در  شــرکت ها  کــه  چالش هایــی 
ساخت داخل با آن مواجه هستند، افزود: 
در آینــده افزون بر بحث ســاخت داخل بر 
بحــث زنجیــره تأمیــن نیــز تمرکــز خواهیــم 
کــرد؛ زیــرا مجتمع هایــی در زمینه ســاخت 
داخــل موفــق هســتند کــه تیــم بازرگانی با 

تیم فنی آن ها هماهنگ و همراه باشند.

رئیس چرخه عمر دارایی های شرکت 
صنایع پتروشیمی خلیج فارس با اشاره به 
مصــر بودن این شــرکت در تکمیل زنجیره، 
ادامــه داد: به تازگــی طــی نامــه ای از همــه 
مجتمع ها خواســته ایم در صورتی که خرید 
خارجــی انجام می دهنــد، حتما موضوع در 
کارگــروه ســاخت داخــل نیــز مطرح شــود، 
بــه ایــن ترتیب که آیــا می توان ایــن کالا یا 
تجهیز را داخلی سازی کرد یا باید وارد شود 
و اگر هم وارد شــود در نهایت باید به فکر 

داخلی سازی آن باشیم.

آیا مدیران جدید پالایش و پخش شرمنده مردم خواهند شد؟
پاپوش برای تامین کننده سوخت نیروگاهی!

خبرها حکایت می کنند که وضعیت 
ذخایــر نیروگاهــی اصــلا مطلــوب نیســت 
طــوری کــه گفتــه شــده  دولــت چهاردهم 
در حالــی شــرکت ملــی پالایــش و پخــش 
فــرآورده هــای نفتی را از دولت ســیزدهم 
تحویل گرفته که این شرکت در دوره قبل 
نتوانســته ســوخت مــورد نیاز نیــروگاه ها 
برای فصل زمستان را تامین کند. در واقع 
شــرکت تامین کننــده ســوخت نیروگاهی 
بــا چالــش بزرگــی روبروســت کــه  اینــک 

مدیران پیشین برای آن رقم زده اند.
نفــت گاز  ذخایــر  مقــدار  حــالا 
نیروگاهــی کشــور ۴۳ درصــد در مقایســه 
بــا ســال گذشــته )۱۴۰۲( کاهــش دارد و 
ایــن در شرایطیســت کــه همــه مــی دانند 
خــوراک  عنــوان  بــه  کشــور  گاز  وضعیــت 
نیروگاهی در چه حال و احوال است و در 
حقیقــت مدیران جدید بایــد هرچه زودتر 

برای این مشکل فکری بکنند.
ســایت هــا و کانــال های رســانه ای  
رقیبــان دولــت و حامــی  مدیرعامــل قبلی 
شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های 
نفتــی تــلاش می کننــد در فضــای مجازی 
شــانتاژ ایجــاد کننــد و با عدد ســازی ها و 
نمــودار آوردن های غیر واقعی در جامعه 
التهاب و نگرانی ایجاد کنند و مدیران تازه 
تامین کننده سوخت نیروگاهی را ضعیف 

جلوه بدهند.
آنهــا نوشــته انــد: وزیــر جدیــد نفت 
"بــه جای برنامه ریزی برای پرُ کردن ذخایر 
نیروگاه هــا در حــال برنامه ریزی رســانه ای 
بــا هــدف تبرئــه کــردن عملکــرد ضعیــف 
خود" بوده اســت چون "بــا روی کار آمدن 
وزارت نفــت جدید، ســطح ذخایر گازوئیل 
نیروگاه هــا به جــای افزایش، به میزان ۱۵ 
درصــد کاهــش یافتــه کــه نشــان دهنــده 
عملکرد ضعیف در پرُ کردن مخازن است. 

ایــن رســانه هــا ادعــا مــی کننــد "تــا 
ذخایــر  ســطح  ســیزدهم  دولــت  موعــد 
گازوئیل نیروگاه ها در حال افزایش بود و 
در دولت چهاردهم این روند نزولی شــده 
و بــه صــورت مداوم میــزان ذخایر در حال 

کاهش است. "
 البتــه ایــن موضوع تا حدی درســت 
است زیرا وزیر پروژه بگیران خود را فعال 
نکــرده تــا ماننــد ادوار گذشــته ایــن جمله 
تکراری را جا بیندازند که :  » ویرانه ای را 

تحویل گرفتیم«.
کاهش ۲.5 میلیارد لیتری سوخت 

نیروگاهی
امــا واقعیــت چیز دیگری اســت چرا 
کــه بــر اســاس آمارهــای رســمی و معتبر 
شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های 
نفتــی ایــران، مجمــوع ذخایــر نیروگاهــی 
و پخــش ســوخت مایــع )نفتــگاز و نفــت 
کــوره( در ابتدای دولــت چهاردهم ۵۷۸۳ 
میلیون لیتر بوده در حالی که در شهریور 
ســال ۱۴۰۲ ایــن میزان به مقــدار ۸۳۲۳ 
میلیــون لیتــر ثبــت شــده اســت یعنی در 
حقیقت ذخایر نیروگاهی  با کاهش ۲.۵ 
میلیــارد لیتــر، حــدود ۳۰ درصــد نســبت 
بــه ابتدای شــهریور ۱۴۰۲ کاهش داشــته 
است  و این دسته گلی بوده که مدیریت 
پریشان فکر پیشین به آب داده و معلوم 
نیســت نمودارهای دست ساز رسانه های 
استخدامی  مذکور این ارقام من درآوردی 
کــه ذخایر گازوئیل نیروگاه ها در شــهریور 
امسال با حدود ۴۳ درصد کاهش نسبت 
بــه ســال قبــل، تحویــل دولــت چهاردهم 
شــده را از کجا آورده اند و چرا قصد دارند 
بــرای مدیران جدید تامین کننده ســوخت 

نیروگاهی پاپوش درست کنند؟
بــر اســاس همــان آمارهای رســمی 
)و نــه عــدد بــازی ها و نمودار کشــی های 

دروغ پردازان( نفت گاز  ذخیره نیروگاهی 
در ابتــدای شــهریور ۱۴۰۳ نســبت به بازه 
زمانــی ســال قبل خــود ۴۳ درصد کاهش 
در  نیروگاهــی  گاز  نفــت  چــون  داشــته 
ابتدای شهریور ســال جاری ۱۸۱۰ میلیون 
لیتــر بــوده و در دوره مشــابه ســال قبــل 
خــود کــه مدیریــت در دســت آن حضرات 
بــود  این عدد معــادل ۳۱۷۴ میلیون لیتر 

بوده است.
کافیســت بــه آمارهــای ارائــه شــده 
پالایــش و پخــش توجه کنیم  و ببینیم که  
در عیــن حــال نفت کوره نیروگاهی نیز در 
ابتدای شهریور ۱۴۰۳، ۱۴۰۸ میلیون لیتر 
بــوده در حالیکــه در همــان بــازه زمانی در 
سال ۱۴۰۲ این ذخیره ۱۸۵۶ میلیون لیتر 
بــوده اســت. همچنیــن قابل توجه اســت 
کــه ذخائــر نیروگاهــی در ابتدای شــهریور 
امســال ۳۲۱۸ میلیــون لیتــر بــوده، حــال 
آن که در آغاز شــهریور سال ۱۴۰۲ میزان 
مذکــور ۵۰۲۳ میلیــون لیتر بوده اســت و 
این یعنی ۳۶ درصد کاهش و این کاهش 
به مفهوم آنست که نیروگاه ها با چالشی 
جــدی روبــرو شــده اند کــه میــراث کذایی 
مدیران  پیشــین اســت.میراثی که با هیچ 
آب زمزمــی پــاک نمــی شــود  و محصولــی 
جــز بی برقــی و یا اســتفاده از ســوختهای 

آلاینده جایگزین ندارد.
احتمالا بی برقی در زمستان دامان 

مردم را خواهد گرفت
پاپــوش ســازان مدعــی انــد "در دو 
ســال ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ کشــور دچــار قطعــی 
برق در زمســتان نشــد و حال نیز بهانه ای 
بــرای قطعــی احتمالــی بــرق در زمســتان 
امســال مــورد پذیرش نیســت."در حالیکه 
باید از آنها  پرسید چگونه ممکن است در 
زمستان امسال که نیروگاه ها در سوخت 
را  خالــی  جــای  درصــد   ۳۶ خــود  ذخیــره 

احساس می کنند بی برقی دامان مردم را 
نگیــرد و آیا بــی برقی و یا افزایش ظرفیت 
تولید برق و تامین سوخت نیروگاهی یک 
شــبه محقق می شــود و فکر کرده اند که 
نیروگاه ها هم گرد ســوز خانه مادر بزرگ 
اســت کــه با کمــی از نفــت دادن باکش را 

پر کرد؟ 
 آمار منتشــره که از دید رسانه های 
حقیقــت جــو پنهــان نیســت  و نشــان می 
دهد در حوزه "پخش" در ابتدای شــهریور 
۱۴۰۳ مقــدار نفــت گاز ۱۹۱۰ میلیون لیتر  
و در زمــان مشــابه ســال قبلــش ۲۵۸۴ 
آنچــه  یعنــی  ایــن  و  بــوده  لیتــر  میلیــون 
آقایــان تحویــل دولت چهاردهــم داده اند 
۲۶ درصــد کاهــش و بــه زبــان خودمانی، 

خالی بندی بوده است.
البته که شانتاژ نمودار کشان چیزی 
جــز کــذب تحویــل مخاطــب نــداده چــون 
در حــوزه "پخــش" نیــز برای نفــت کوره در 
همان ماه آخر فصل تابســتان امســال ما 
بــا عدد ۶۵۵ میلیون لیتــر روبرو بوده ایم 
در حالیکه در دوره زعامت خالی بندان در 
همــان شــهریور ۱۴۰۲ ، ۷۱۶ میلیون لیتر 

ذخیره نفت کوره داشته ایم. 
این عدد در بخش "پخش" با ۲۵۶۵ 
میلیون لیتر در ابتدای شــهریور امسال  و 
۳۳۰۰ میلیون لیتر در زمان مشــابه سال 
قبــل کاهشــی ۲۲ درصــدی را نشــان مــی 

دهد.
کــه  بــاری  فاجعــه  عملکــرد  چنیــن 
هــای  پالایشــگاه  تعمیــرات  در  تعویــق 
ایــن  بــه  را  گاز  عرضــه  کاهــش  و  گازی 
شــکل بــه ارمغــان آورده و بــرای صنایــع 
بــی  کــرده  درســت  مکافــات  پالایشــی 
تردیــد ترکــش هایــی در پــی دارد کــه در 
 نهایــت بــه پیکــر صنایــع و بخــش خانگــی 

خواهد نشست.
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اخبـــــار

استفاده از توان علمی دانشگاه ها برای 
برون رفت از مسائل محیط زیستی

مازندران معاون رئیس جمهور یکی از راهکارهای مهم 
و حائز اهمیتی که می تواند برای برون رفت از مسائل محیط 
زیســتی موثــر باشــد را اســتفاده از تــوان علمــی و تخصصــی 
مراکــز دانشــگاهی برشــمرد و گفــت: انتظــار داریــم در یــک 
تعامــل تنگاتنــگ و همــکاری نزدیک مســائل اولویت دار را در 

جمعیت علمی دانشگاه تربیت مدرس نور حل کنیم.
آییــن  مراســم  در  آبــان   ۱۷ پنج شــنبه  انصــاری  شــینا 
رونمایی از تارنمای تنوع زیستی و حیات وحش و آغاز پروژه 
تقویــت جمعیــت مرال ایرانــی در جنگل تحقیقاتی دانشــگاه 
تربیــت مــدرس نور، اظهار کرد: با دســتاوردها و اقداماتی که 
در حوزه محیط زیســت و تنوع زیســتی مازندران انجام شــد، 

آشنا شدیم.
وی افزود: کتاب آلاینده های محیط زیســتی به عنوان 
یــک کتــاب مطلــوب بــرای ســال های آینــده بســیار کاربــردی 

است.
انصاری با اشاره به اینکه در حوزه محیط زیست کشور 
بــا مشــکلات و مســائل زیــادی رو به رو هســتیم، بیــان کرد: 
در کشــور با آلودگی ها، تنوع زیســتی، ناترازی های زیاد در 
آب، انرژی و مشکلات بسیاری که به ابر چالش های محیط 

زیستی تبدیل شدند، مواجه هستیم.
رئیــس ســازمان محیــط زیســت کشــور اعــلام کــرد: به 
مســائل پیچیــده در حــوزه محیــط زیســت کشــور بــه دلایــل 

مختلفی در دهه های مختلف بی توجهی شده است.
وی با تاکید بر اینکه سازمان حفاظت محیط زیست به 
عنــوان یــک دســتگاه نظارتی و حاکمیتی اســت، تصریح کرد: 

اکنون در حال مبارزه با مسائل محیط زیست هستیم.
او ادامــه داد: مشــکلات آفــات، کودهــای شــیمیایی، 
آلودگــی آب و مدیریــت پســماندها را داریــم و بایــد همــه 
دســتگاه ها کمک کنند تا مشــکلات اولویت دار محیط زیست 

مازندران حل شود.
دانشــگاهی  پژوهش هــای  کــرد:  تاکیــد  ایــن مســئول 
کاربردی باشــد و پایان نامه های دانشــجویی بــا تمرکز بر حل 

مسائل زیست محیطی کار شود.
شــینا انصاری بیان کرد: به دلیل توســعه ناپایداری که 
از نیــاکان مــا وجــود دارد، بازچرخانی و اســتفاده از آب باران 

را فراموش کرده ایم.
رئیــس ســازمان حفاظــت محیط زیســت کشــور یادآور 
شــد: ســاختمان ها بایــد به شــکلی طراحی شــوند کــه ذخیره 
منابــع صــورت گیــرد و آلاینــده هــای محیط زیســتی خاص با 

تاکید بر آلودگی هوا و خاک کار شود.
وی بــا اذعــان اینکه اطلاعاتی کــه در تارنمای تخصصی 
دانشــگاه در حوزه تنوع زیســتی وجود دارد نکته مهمی است 
و باید ثبت و ضبط شود، گفت: باید از این تجربه در مناطق 

حفاظت شده سازمان محیط زیست استفاده کنیم.
او مشــکل پســماند در مازندران را یک مســئله پیچیده 
برشــمرد و افــزود: بــرای اینکه بتوانیم در گــروه ۵ گانه محیط 
زیستی اقداماتی انجام دهیم تا آلودگی کمتری ایجاد شود، 

نیازمند نظرات تخصصی اساتید هستیم.

تهیه لایحه جامع برای حمایت همه 
جانبه از گروه پرستاری

معاون پرستاری وزارت بهداشت با اشاره به اینکه تهیه 
لایحــه ای جامــع بــرای حمایت همــه جانبه از گروه پرســتاری 
در دســتور کار جــدی وزارت بهداشــت قــرار دارد، گفــت: این 
لایحــه شــامل جزئیاتــی ماننــد بهبــود وضعیــت معیشــتی، 
ارتقای جایگاه شــغلی، تأمین مســکن و خدمات رفاهی برای 
پرســتاران اســت کــه قطعــا گامی مهــم در جهــت قدردانی از 

زحمات همکاران پرستارمان محسوب می شود.
به گزارش ایسنا، دکتر عباس عبادی به مناسبت میلاد 
با ســعادت حضرت زینب کبری )س( و روز پرســتار در پیامی 
ضمن قدردانی از تلاش های عالمانه، شبانه روزی و ایثارگرانه 
این قشر زحمت کش بیان کرد: صمیمانه از پرستارانی که در 
خط مقدم خدمت رسانی به بیماران قرار دارند، قدردانی می 
کنم. پرســتاران، بــا دانش تخصصی و دســتان مهربان خود، 
شــفابخش دردهای بیماران هســتند و یقینا حضور پرستاران 

در کنار بیماران، به آنها امید و آرامش می بخشد.
عبادی در این پیام تاکید کرده اســت: توســعه خدمات 
بــه زیــر ســاخت های ضــروری نظیــر  بــدون توجــه  درمانــی 
پیــش بینــی نیــروی انســانی کافــی و توجــه بــه موضوعــات 
انگیزشــی اگرچــه دســتاوردهای ارزشــمندی داشــته اســت، 
امــا چالش هایــی جــدی مانند کمبــود نیروی پرســتار و خروج 
نخبــگان از ایــن حــوزه را بــه همــراه دارد. ایــن وضعیــت زنگ 
خطری برای نظام سلامت کشور است. ما باید با برنامه ریزی 
دقیق و حمایت همه جانبه از پرســتاران، از این بحران عبور 

کنیم.

تشریح طرح بهزیست محله توسط رییس سازمان بهزیستی کشور
رییس ســازمان بهزیســتی کشــور با 
اشــاره به تدوین طرح بهزیســت محله در 
ایــن ســازمان، اهــداف خود از اجــرای این 
طــرح تشــریح کرد و بــه بیــان جزییات آن 

پرداخت.
بــه گــزارش ایســنا، دکتر ســیدجواد 
حســینی در پاســخ به ســوالی در خصوص 
ســازمان  در  راهبــردی  تغییــرات  اینکــه 
گفــت:  بــود،  خواهــد  چگونــه  بهزیســتی 
ســازمان بهزیستی یک ســازمان جتماعی، 
عاطفی و انســانی است. ما ۱۶۰ ماموریت 
مختلــف بــرای بهبــود ســلامت اجتماعی و 
کیفیــت زندگی بویژه برای آســیب دیدگان 
و افــراد در معــرض آســیب از دوران پیش 
از تولــد کــه غربالگــری اســت تا کهنســالی 

داریم.
انــدازی  راه  بــه  اشــاره  بــا  حســینی 
 ۱۳۵۹ ســال  در  بهزیســتی  ســازمان 
نــگاه  دوران  ایــن  طــول  در  داد:  ادامــه 

توانمندســازانه به جای نــگاه اعانه بگیرانه 
جهت گیری شــده است. نگاه پیش گیرانه 
بر نگاه ســبب شناســانه غلبه کرده است. 
همچنیــن نگاه مشــارکت جویانــه نیز جای 

نگاه دولت محورانه را گرفته است.
ایــن  تقویــت  بــرای  مــا  گفــت:  وی 
نــوع نــگاه کــه در یکی دو دهــه اخیر ایجاد 
شــده اســت، تصمیمــات و مدیریتــش را 
به صــورت دانش بنیان، مشــارکت محور، 
خانــواده محــور )نقطــه مقابل موسســه و 
مرکــز محور(، محله محور باید کار را پیش 

ببریم.
رییــس ســازمان بهزیســتی در مورد 
اجتماعــی شــدن ایــن ســازمان و اقدامات 
لازم بــرای رســیدن بــه ایــن مهــم گفــت: 
ســازمان بهزیســتی مدتهاســت به صورت 
محلــه محــور در قالــب خانه هــای مثبــت 
زندگی، CBR، همیار سلامت و… را شروع 

کرده است. 

طــرح  تدویــن  بــه  اشــاره  بــا  وی 
بهزیست محله در مورد جزییات این طرح 
گفــت: منظــور مــا از محلــه محــوری توجه 
بــه مجموعــه ظرفیت هــای محلات اســت. 
خانــواده و محلــه ۲ نهــاد ســنتی و اثرگذار 
جامعــه در ایــران بودنــد کــه خوشــبختانه 
خانــواده همچنــان بــه عنــوان نهــاد مطرح 

است اما محله تقریبا از بین رفته اند. 
وی افــزود: یکــی از رویکردهــای مــا 
این اســت که بتوانیم از طریق بهزیســتی، 
محلــه را احیــا کنیــم. ایــن از طریــق اول 
اســتفاده از ظرفیت های محله رقم خواهد 
خــورد. مــا در محــلات مــدارس را داریــم 
کــه در ســاعاتی از روز فعالیــت آموزشــی 
امکاناتــی  دارای  مــدارس  ایــن  ندارنــد، 
مانند ســالن جلســات، فضای ورزشی و … 
هســتند. مســاجد و پایگاه هــای بســیج در 
کنار ســراهای محله و خانه های بهداشــت 
ظرفیت هایــی اســت کــه مــی توانــد محــل 

ارائه خدمات بهزیستی شود.
معــاون وزیــر رفــاه افــزود: دومیــن 
نکته این اســت که اکنون در کشــور بیش 
از ۳۰ هــزار موسســه دولتــی و غیر دولتی 
مرتبــط بــا بهزیســتی داریــم. طبیعتــا اینها 
ظرفیت هایی هستند که در محلات حضور 
دارند؛ همچنیــن در محلات متخصصین و 
معتمدینــی وجود دارند که می توانند به ما 

کمک کنند.
وی بــا بیان اینکه با اســتفاده از این 
ظرفیت هــا خدمــات بهزیســتی بــه صورت 
فعالانه عرضه می شــود گفت: مورد ســوم 
همیــن ارائــه خدمــات بــه صــورت فعالانه 
اســت؛ بدین معنا که یک دفتر مشــاوره یا 
مثبت زندگی ما که اکنون منفعل هستند 
و منتظرنــد تــا افراد بــرای دریافت خدمات 
مراجعه کنند، در صورتی که در بهزیســت 
محله این مراکز هستند که باید به سمت 

مردم بروند.

لزوم وجود حکمرانی قانومند در مساله فیلترینگ
قائــم مقام وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعــات با اشــاره بــه برنامه ریــزی برای 
پوشــش های جــاده ای و روســتایی گفت: 
بســیار مهمــی  فیبرنــوری مســاله  پــروژه 

است که در دستور کار ما قرار دارد.
فتاحــی  ایســنا، حمید  گــزارش  بــه 
- قائــم مقــام وزیــر ارتباطــات و فنــاوری 
اجــلاس  چهارمیــن  و  ســی  اطلاعــات در 
شورای عالی استان ها با اشاره موضوعات 
مطــرح شــده نماینــدگان شــوراها گفــت: 
می دانیــم.  فرصــت  را  گری هــا  مطالبــه 
مهم تریــن مســاله عدم ســرمایه گذاری و 
توســعه به موقع اســت. در برهه هایی از 
زمان زیرساخت هایی اتفاق افتاده اما به 
دلایل متعددی توســعه رخ نداده اســت. 
از موضوعــات مربــوط اقتصــادی تــا عــدم 
مدیریت مناسب در حوزه ارتباط از چنین 
مســائلی هســتند. اپراتورها در حوزه های 
شهری و روستایی دچار مشکل هستند.

وی ادامه داد: مساله دیگری شتاب 
روزافزون صنعت ارتباطات است که باید 
خــود را بــه روز کنیــم. بــه جــای این کــه 
مصــرف کننــده باشــیم، باید بــه لایه های 
پیــدا  دســت  مصنوعــی  هــوش  عمیــق 
کنیــم کــه به نفع مــردم اســت. در وزارت 
ارتباطــات پیگیریــم کــه در همــه نقــاط با 
یــک برنامه ریزی مشــخص پوشــش های 
باشــیم.  را داشــته  و روســتایی  جــاده ای 
بحــث فیبرنوری را خواهیم داشــت و این 

پروژه بسیار مهمی است که در دستورکار 
مــا خواهد بــود. مهم ترین عامل تســریع 
ایــن پــروژه همکاری هــای شــهرداری های 

محترم است.
قائــم مقام وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعــات بــا بیان این کــه گرفتــاری جایی 
اســت کــه اپراتورهــای مناطق نتوانســتند 
همــکاری   و  توافــق  بــه  شــهرداری ها  بــا 
برســند، عنوان کــرد: ما بــرای اپراتورهای 
ارتباطی که مامور این کار هستند مشوق 
شــهرها  کلان   در  مقابــل  در  گذاشــتیم. 
امــا مشــوق  داریــم  اپراتــور  بــرای  تعهــد 
نداریــم. در مناطقــی به جز کلان شــهرها 
مشــوقان بیشــتری داریم. خواهش دارم 
ارتبــاط  محتــرم  شــهرداران  بــا  اپراتورهــا 
داشته باشند و توافقات لازم انجام شود.

بــرق  قطعــی  مســائل  دربــاره  وی 
بایــد  گفــت:  آن  از  پــس  مشــکلات  و 
استانداردهایمان این باشد که حداقل دو 
ساعت ســرویس و ارتباطات برقرار باشد 
امــا فعلا مشــکل داریــم. اپراتورها مکلف 
شدند که تجهیزات را به روز کنند. باید به 
همین منوال پوشــش روستایی، جاده ای 

و مراکز گردشگری را پیگیری می کنیم.
و  فنــاوری  جایــگاه  دربــاره  فتاحــی 
ارتباطــات در دنیــا گفــت: مــا در برخــی از 
قســمت ها در رتبه هــای بــالا و در برخــی 
دیگر افتادگی داریم اما هر چه تسهیل و 
تســریع دهیــم و امکانات در اختیار مردم 

و متخصصان قرار دهیم، به رتبه بالاتری 
خواهیــم رســید. ما در بخش هــای نیروی 
انســانی متخصــص و موضوعــات ضریب 
نفوذ دسترســی ها جایــگاه خوبی داریم و 
در مقابــل در بخــش ســرعت پهنــای باند 
و کیفیت عقب افتادگی داشــته و جایگاه 

خوبی نداریم.
او بــا اشــاره بــه همکاری با شــرکت 
مخابرات ایران بیان کرد: ما دوره جدیدی 
را با آن ها آغاز کردیم و در دستور کارمان 
اســت که مســائل حل شــود. در گذشــته 
اختلافاتی بوده که  باید با تعامل بیشــتر 
این مســائل حل شــود و در جهــت بهبود 

شرایط قدم برداریم.
فتاحــی دربــاره مســاله فیلترینگ و 
دسترســی بــه پلتفرم هــای خارجــی بیــان 
کرد: درباره این موضوع آقای هاشــمی و 
رییس جمهور اشاره کردند. شخصا پیگیر 
هستیم اما به هر حال اکنون در وضعیت 
مناسبی قرار نداریم. همین عدم کیفیت 
برمی گــردد.  موضــوع  ایــن  بــه  اینترنــت 
فراگیر شدن ابزارهایی مثل فیلترشکن ها 
آســیب هایی را برای کــودکان و نوجوانان 
به همراه دارد و باید زود به آن رســیدگی 
دارد. دولــت در ایــن خصــوص عزم جدی 
حکمرانــی  موضــوع  کنــارش  در  دارد. 
قانونمند باید وجود داشــته باشــد. به هر 
حال باید مسائل کلاهبرداری ها را نیز در 
نظــر گرفــت و بایــد بــرای چنین مســائلی 

فکری شــود. شــخص آقای رییس جمهور 
پیگیــر موضــوع هســتند. همــه ســعی ما 
این است که مردم در شرایط بهتری قرار 

بگیرند.
محمد حاتمی زاده، معاون حقوقی، 
امــور دولــت هــم در ایــن اجــلاس اظهــار 
کرد: شــوراهای شهر و روستا جایگاه های 
و  دارنــد  اساســی  قانونــی  در  مهمــی 
ارتباطــات مســتقیمی بــا توســعه کشــور 
خواهنــد داشــت. در کشــورهای توســعه 
یافتــه ارتبــاط مســتقیمی بیــن شــوراهای 
در  ســال ها  مــن  دارنــد.  روســتا  و  شــهر 
مجلس بودم و با دغدغه ها آشنایی دارم 
و تــلاش می کنــم دغدغه هــا را حــل کنیم 
و حل مشــکل مــردم را در اولویت ها قرار 

دهیم.
او ادامــه داد: ما تلاش می کنیم که 
بــا مردم صادق باشــیم و هر چه واقعیت 
بــه مــردم بگوییــم. نماینــدگان  اســت را 
مــردم  بــه  مجلــس  نماینــدگان  از  شــورا 
نزدیــک ترند. باید تــلاش کنیم به صورت 
سیستمی ارتباط برقرار کنیم نه به صورت 
موردی. می خواهیم براســاس برنامه جلو 
برویم و اگر به صورت موردی جلو برویم، 
بــه جایــی نمی رســیم. اگــر شــورای شــهر 
مربوطه به ما اطلاع دهد که چند روســتا 
نیــاز بــه آنتــن دهــی دارد، کارهــا انجــام 
خواهد شد. من موکل نمایندگان هستم 

و باید رضایت ها را جلب کنم.
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اخبـــــار

مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادی صنایع معدنی و 
فلزی خلیج فارس:

تبادل اطلاعات و ارتقا تعاملات منجر به 
افزایش تولید می شود 

مدیرعامــل منطقه ویژه اقتصادی صنایع معدنی و فلزی خلیج 
فارس از حضور قدرتمند این منطقه عظیم اقتصادی در شانزدهمین 
نمایشــگاه معرفی فرصت های سرمایه گذاری کشــور)کیش اینوکس( 
خبــر داد و عنــوان کــرد که این نمایشــگاه بــه تبادل اطلاعــات فعالان 
اقتصــادی داخلــی و بین المللی و تعامل بیشــتر بخش هــای دولتی و 
خصوصــی کمــک خواهد کرد و نهایتا بــه افزایش تولید می انجامد. به 
گــزارش روابــط عمومی منطقه ویژه اقتصادی صنایــع معدنی و فلزی 
خلیج فارس، محمدرضا پیرحسینلو در حاشیه شانزدهمین نمایشگاه 
معرفی فرصت های سرمایه گذاری کشــور )KISHINVEX ۲۰۲۴( بیان 
داشت: مشارکت در این نمایشگاه فرصتی ویژه است تا با حضور فعال 
ظرفیت های ســرمایه گذاری، توان صادراتی و دســتاوردهای خود را به 
نمایــش بگذاریم، در ضمن این نمایشــگاه به تبــادل اطلاعات فعالان 
اقتصــادی داخلــی و بین المللی و تعامل بیشــتر بخش هــای دولتی و 

خصوصی کمک خواهد کرد و نهایتا به افزایش تولید می انجامد.
مدیرعامــل منطقه ویژه اقتصادی صنایع معدنی و فلزی خلیج 
فــارس در ادامــه ضمــن اعــلام آمادگــی بــرای برگــزاری نشســت های 
مشــترک بــا ســرمایه گــذاران و تســهیل أمــور مرتبط بــا ایشــان، بیان 
داشــت: فلســفه شــکل گیری منطقــه ویژه اقتصــادی صنایــع معدنی 
و فلــزی خلیج فــارس براین اســاس بــوده اســت کــه بتوانــد بــا جــذب 
ســرمایه و هدایت آن در توســعه واحدهای معدنی و صنعتی، به ویژه 
صنایع انرژی بر، زمینه رونق اقتصادی را در اســتان هرمزگان و کشــور 
فراهــم ســازد و در این مســیر از تمــام ظرفیت ها در راســتای افزایش 
شــاخص های تولیــد و اشــتغال اســتفاده خواهیــم کــرد و امیدواریــم 

بتوانیم به سهم خود در راستای اعتلای نام بزرگ ایران گام برداریم.
وی افــزود: منطقــه ویژه اقتصادی صنایع معدنی و فلزی خلیج 
فارس به عنوان بزرگ ترین منطقه ویژه اقتصادی کشور با فراهم آوردن 
امکانــات و زیرســاخت های مختلــف شــامل زیرســاخت های حمــل 
جاده ای، ریلی و دریایی، زیرساخت های تأمین انرژی، زیرساخت های 
بارگیری و تســهیلات گمرکی بســتر مناسبی را برای توسعه و فعالیت 
صنایــع مختلــف فراهــم آورده اســت و امــروز یکی از مراکــز اقتصادی 
استراتژیک کشور قلمداد می شود که می تواند در تحقق اهداف کلان 
اقتصادی نقش بســزایی داشته باشــد. وی از رشد ۲۳ درصدی میزان 
سود عملیاتی این منطقه عظیم اقتصادی در سال مالی گذشته خبر 
داد و خاطرنشــان کــرد: ازآنجایی کــه چشــم انداز توســعه منطقه ویژه 
اقتصادی صنایع معدنی و فلزی خلیج فارس ایجاد ظرفیت ۳۰ میلیون 
تن محصولات فلزی تا ســال ۱۴۱۰ اســت، برنامه ها و طرح های جدید 
و متنوعی برای ایجاد و تکمیل زنجیره فلزات اساسی در دست اقدام 
قرار داریم که امیدواریم با پیشبرد برنامه ها بتوانیم در مسیر افزایش 

تولید و تقویت زیرساخت ها حرکت کنیم.
پیرحسینلو در پایان ضمن اشاره به اشتغال زایی ۱۴ هزار و ۷۹۶ 
نفری در منطقه ویژه اقتصادی صنایع معدنی و فلزی خلیج فارس از 
آمادگی این شــرکت برای رایزنی با ســرمایه گذاران داخلی و خارجی در 
شانزدهمین نمایشــگاه معرفی فرصت های سرمایه گذاری کشور خبر 
داد و گفــت: صنایــع فعال در منطقه ویژه اقتصــادی صنایع معدنی و 
فلــزی خلیج فــارس از معافیت هــای گمرکــی بــرای واردات تجهیزات و 
مواد اولیه بهره مند می شــوند و همچنین کالاهای ســاخته شــده برای 
ورود بــه کشــور، به میــزان ارزش افزوده ایجاد شــده، معافیت گمرکی 
خواهنــد داشــت، در ضمن عملیات اخذ مجوز اشــتغال برای کارکنان 
خارجــی نیــز به ســهولت انجام می شــود و امــکان صــادرات، ترانزیت، 
ترانشیب و صادرات مجدد کالا در منطقه فراهم شده است؛ بنابراین 
از مزایــا و  بــا اســتفاده  تولیدکننــدگان و ســرمایه گذاران می تواننــد 
تسهیلات منحصربه فردی که این منطقه ارائه می شود، اهداف تجاری 

خود را محقق کنند.

با انتخاب علیرضا ابراهیمی توسط هیئت مدیره میدکو؛

مدیر عامل جدید میدکو معرفی شد
هیئت مدیره شــرکت مادر تخصصی توســعه معــادن و صنایع 
معدنی خاورمیانه )میدکو ( به اتفاق آرا علیرضا ابراهیمی را به عنوان 

مدیر عامل جدید این شرکت برگزیدند.
به گزارش روابط عمومی و امور بین الملل میدکو، هیئت مدیره 
میدکو ضمن تشکر و قدردانی از زحمات بی شائبه علی اصغر پورمند 
که طی سالیان متمادی این وظیفه خطیر را بر عهده داشته، علیرضا 

ابراهیمی را به عنوان مدیر عامل جدید شرکت میدکو برگزیدند.
به همین مناســبت روز چهارشــنبه شــانزدهم آبان ماه مراسم 
تودیع و معارفه ای در محل ستاد شرکت میدکو با حضور اعضای هیئت 
مدیره، مدیران و جمعی از پرسنل میدکو و بانک پاسارگاد برگزار شد.

احداث بزرگ ترین نیروگاه خورشیدی کشور به دست بزرگ ترین فولادساز غرب آسیا؛
برق خورشیدی وارد مدار فولاد مبارکه می شود

شــرکت فــولاد مبارکــه اصفهــان بــه 
عنوان بزرگ ترین فولادســاز کشــور و غرب 
آسیا فاز اول بزرگ ترین نیروگاه خورشیدی 
کشــور و بیســت و پنجمین نیــروگاه بزرگ 
خورشــیدی دنیا را وارد مدار برق سراسری 

کرد.
 نیــروگاه خورشــیدی آفتاب شــرق با 
ظرفیــت اســمی  ۶۰۰ مــگاوات و در زمینــی 
به وسعت ۱۲۰۰ هکتار در منطقه کوهپایه 
در شــرق اصفهان واقع شده و با همکاری 
مجموعه فــولاد مبارکه اصفهان این پروژه 
اســتراتژیک بــه اجــرا درآمــد. فــاز اول این 
نیروگاه ســرمایه گــذاری ۲۰ هــزار میلیارد 
تومانی و با همکاری شرکت صنایع نیرو و 
انرژی پاک فولاد )صناپ( و شرکت مپنا به 

مرحله بهره برداری رسید.
در ایــن نیــروگاه یــک میلیــون پنــل 
خورشــیدی بــا حجــم ۲ هــزار کانتیر نصب 
شــده اســت کــه از نــوع پنل هــای دوطرفه 
مزیــت  هســتند.   )bifacial( خورشــیدی 
پنل های دوطرفه خورشــیدی این است که 
نــور خورشــید را هم از قســمت جلو و هم 
از بخش پشــتی مــاژول دریافت می کنند. 
نتیجــه ایــن طراحی خلاقانه این اســت که 
عــلاوه بــر نــور مســتقیم خورشــید، از نــور 
تابیده شــده در ســازه های اطراف پنل نیز 
بهره برداری می شود و بدین شکل ظرفیت 

آن را افزایش داده اند.
در مرحلــه اول، ایــن پــروژه با نصب 
پنــل بــه ظرفیــت ۱۲۰ مگاوات ســاعت، به 
مــدار بــرق کشــور متصــل و بــرق تولیــدی 
آن به ظرفیت شــبکه برق سراسری کشور 

افــزوده شــد. پــس از آن در مراحل بعدی 
کــه بــرآورد شــده تــا پایــان ســال ۱۴۰۴ به 
طور کامل تکمیل و راه اندازی شــود، ۴۸۰ 
مگاوات برق خورشیدی مورد استفاده قرار 

خواهد گرفت.
در مجموع، پنل های خورشیدی این 
نیــروگاه ۶۰۰ مــگاوات بــرق تولید می کند؛ 
برای درک بهتر این رقم باید بدانیم که این 
ظرفیــت تــوان تامین بــرق مورد نیــاز ۴۰۰ 
هزار واحد مســکونی یا ۲ میلیون دستگاه 
یخچال فریزر یا ۱۵ میلیون لامپ ۴۰ وات 
را دارد. به عبارت دیگر، انرژی تولیدی این 
نیــروگاه معادل یک  پنجم ظرفیت نیروگاه 
سیکل ترکیبی دماوند به عنوان بزرگ ترین 
نیــروگاه کشــور و دو ســوم نیــروگاه گازی 

شهید منتظری اصفهان است.
تفــاوت مهــم و اساســی خورشــیدی 
آفتاب شــرق نســبت به دو نیروگاه مذکور 
ایــن اســت کــه از ســوخت های فســیلی 
اســتفاده نمی کند و نه تنها محیط زیســت 
را تهدیــد نمی کنــد بلکــه ســبب کاهــش 
آلودگــی هوا نیز می شــود. برآوردها حاکی 
از آن اســت کــه بــا راه اندازی ایــن نیروگاه 
ســالانه یــک میلیــون تــن از آلاینده هــای 
ایــن  می یــاد.  کاهــش  مونوکســیدکربن 
میزان کاهش آلاینده ها در شــهر صنعتی 
اصفهــان که با معضل آلودگــی هوا روبرو 

است، اهمیت فراوانی دارد.
ایــن ابرنیــروگاه خورشــیدی یکــی از 
پروژه های شرکت دانش بنیان صنایع نیرو 
و انرژی پاک فولاد )صناپ( از شرکت  های 
زیرمجموعه فولاد مبارکه اصفهان است که 

در ســال ۱۴۰۱ با هدف توسعه انرژی های 
تجدیدپذیر و هموارســازی مســیر توســعه 
اقتصــادی و صنعتــی ســبز ایران تاســیس 

شد. 
صناپ با ســرمایه گــذاری در احداث 
در  تجدیدپذیــر  نیروگاه  هــای  بزرگ تریــن 
اجــرای  و  طراحــی  در  مشــارکت  و  ایــران 
پــروژه  همچــون  بــادی  نیروگاه  هــای 
نیروگاه بادی ســنگان، مزارع خورشــیدی، 
نیروگاه  هــای خورشــید گرمایــی و ســیکل 
ترکیبی به عنوان بزرگ ترین بازیگر توسعه 
نیروگاه های تجدیدپذیر در ایران شــناخته 

می شود.
ســرزمین پهنــاور ایــران بــا در اختیار 
در کل ســال،  آفتابــی  روز  داشــتن ۳۰۰ 
پایگاهــی بــی نظیــر بــرای بهره بــرداری از 
انرژی خورشــیدی به شــمار می آید. تعداد 
مناطقی که در بیشتر روزهای سال آفتابی 
هستند و آب و هوایی مناسب برای نصب 
پنل های خورشــیدی دارند بســیار اســت و 
منطقــه کوهپایه اســتان اصفهــان یکی از 

این نقاط مستعد و پرتابش است.
نکتــه حائز اهمیت در حــوزه انرژی 
خورشــیدی این اســت که باید بین تابش 
خورشــید و دمــای منطقــه تعادل نســبی 
برقــرار باشــد و منطقــه کوهپایــه با توجه 
بــه محیــط طبیعــی و منابع نور خورشــید 
برخــوردار  مطلوبــی  شــرایط  از  فــراوان، 
پتانســیل  نمــودار  اســاس  بــر  اســت. 
فتوولتائیک ایران، مناطق شمالی استان 
اســتان  کرمــان،  اســتان  غــرب  فــارس، 
سیســتان و بلوچســتان، مناطق گسترده 

و  اصفهــان  و  یــزد  اســتان  های  از  ای 
خراســان جنوبی از جمله مناطق مناسب 
و بــا پتانســیل بــالا جهــت تولیــد انــرژی 
خورشــیدی هســتند و دیگــر شــرکت  های 
نزدیک به این مناطق می توانند با احداث 
نیروگاه خورشــیدی نسبت به تامین برق 
مــورد نیــاز خــود بدون آســیب بــه محیط 
پایــدار و مطمئــن  بــه روشــی  زیســت و 
اقــدام کنند و همانند گــروه فولاد مبارکه 
توســعه  جهــت  در  گامی بلنــد  اصفهــان 
اقتصــادی و کاهــش فشــار از دوش برق 

سراسری کشور بردارند.
نیــروگاه خورشــیدی بهتریــن گزینــه 
جایگزیــن بــرای نیروگاه هایــی اســت کــه 
از ســوخت فســیلی اســتفاده می کننــد و 
ســال  ها اســت کــه دنیــا به ســمت احداث 
ایــن گونه نیروگاه  ها حرکت کــرده و انرژی 
خورشیدی به سرعت در حال تبدیل شدن 
بــه منبــع اصلی انرژی جایگزیــن در جهان 
اســت. چیــن پهنــاور به تنهایی بــا ظرفیت 
نصب شده بیش از ۴۳۰ گیگاوات در تولید 
انرژی خورشــیدی در جهان پیشرو است و 
پــارک خورشــیدی بهــادلا هند بــا نصب ۱۰ 
میلیــون پنــل خورشــیدی و ظرفیــت تولید 
بــرق ۲۲۴۵ مــگاوات بزرگ تریــن نیــروگاه  

خورشیدی جهان شناخته می شود. 
گونــه  ایــن  مزایــای  مهم تریــن  از 
پروژه  هــا می تــوان بــه تولیــد انــرژی پــاک 
بــه  وابســتگی  کاهــش  تجدیدپذیــر،  و 
سوخت های فسیلی، هزینه نگهداری کم، 
افزایــش ارزش بهــره وری انــرژی و ایجــاد 

اشتغال اشاره کرد.

سرمایه گذاری چادرملو در بیش از 7۰ طرح توسعه
بنــا بــه گفتــه مدیــر عامــل شــرکت 
معدنــی و صنعتــی چادرملــو، این شــرکت 
زیــر  و  صنعتــی  معدنــی،  طــرح   ۷۲ در 
بنایی توســعه به طور کامل و یا مشارکتی 

سرمایه گذاری کرده است.
عامــل  مدیــر  طاهــرزاده  امیرعلــی 
چادرملو با حضور در استودیوی تلویزیونی 
کیش اینوکس ۲۰۲۴ با اشــاره به اهمیت 
ســرمایه گــذاری های کچــاد در طرح های 
توســعه کــه تضمیــن کننــده حفــظ ارزش 
بــازار و تــداوم ســوددهی آن خواهــد بــود 

اظهار کرد: در حال حاضر شــرکت معدنی 
و صنعتــی چادرملــو در ۷۲ طــرح معدنی، 
صنعتی و زیر بنایی توســعه به طور کامل 
و یا مشــارکتی سرمایه گذاری کرده است. 
وی بــا تاکید بر ضرورت بازنگری در میزان 
تدویــن  در  لحــاظ شــده  مالکانــه  حقــوق 
لایحــه بودجــه بــا توجــه بــه لــزوم تامیــن 
نقدینگی در جهت اجرای طرحهای توسعه 
و لزوم انجام ســرمایه گذاری ها با امعان 
نظــر بر اســتهلاک زمانی،  ارزش ســرمایه 
گذاری این ۷۲ طرح را بالغ بر ۹،۶ میلیارد 

یــورو عنــوان کــرد و افــزود:  از ایــن میزان 
ســرمایه گــذاری مبلــغ ۴،۳ میلیــارد یــورو 
آن ســهم کچــاد بصــورت مســتقیم و غیــر 
مســتقیم بــراورد مــی گــردد . مدیــر عامل 
کچــاد همچنین با اعلام خبر آماده شــدن 
معدن آریز ) D۱۹( برای اســتخراج ســنگ 
آهــن گفــت:  بــا توجــه بــه برنامــه ریــزی 
تامین خــوراک خطوط کنســانتره چادرملو 
به منظور دســتیابی به منابع جدید ســنگ 
آهن، در شــرایط کنونی چند اقدام انجام 
دادیــم کــه این دســتاوردها قابــل اهمیت 

اســت. از جملــه آنهــا می تــوان بــه معدن 
آریز ) D۱۹( اشاره کرد که در این محدوده 
حدود ۱۸۰ میلیون تن باطله برداری انجام 
داده ایــم و در حــال حاضــر دسترســی بــه 
ســنگ آهن میســر و در فــار یــک، برنامــه 
ریــزی اســتخراج حــدود ۲۸ میلیــون تــن 
از ان صــورت پذیرفتــه اســت و هم اکنــون 
مراحــل اخذ پروانه بهره بــرداری را پیگیری 
بــا اخــذ آن کار  مــی کنیــم کــه انشــاالله 
استخراج سنگ اهن  از این معدن را آغاز 

خواهیم کرد.


